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Un nou și semnificativ moment al dialogului permanent, direct și rodnic, pe care 

secretarul general al partidului îl poartă cu făuritorii de bunuri materiale 

și spirituale în probleme esențiale ale dezvoltării țării, ale construcției socialiste
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Țara întreagă urează celor peste 
șase milioane de elevi și studenți 

SPOR LA MUNCĂ,
ÎN NOUL AN DE ÎNVĂȚĂMÎNT!

Debut sub semnul 
noii calități

IN JUDEȚUL TIMIȘ
Tovarășul Nicolae 

Ceaușescu, secretar gene
ral al Partidului Comu- 
Jlițt Român, președintele 
V ;publicii Socialiste 

I» nânia, a făcut, vineri, 
o vizită de lucru în uni
tăți industriale și agrico
le din județul Timiș.

Secretarul general al 
partidului a fost însoțit de 
tovarășa Elena Ceaușescu, 
de tovarășii Iosif Banc, 
Gheorghe Oprea, Mihai 
Gere, Ilie Radulescu.

La plecarea din Bucu
rești, pe aeroportul Oto- 
peni, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu și tovarășa 
Elena Ceaușescu au fost 
salutați de tovarășii Ilie 
Verdeț, Emil Bobu. Cornel 
Burtică. Virgil Cazacu, 
Gheorghe Cioară, Con
stantin Dăscălescu, Ion 
Dincă, Janos Fazekas, Ion 
Ioniță, Paul Niculescu, 
Gheorghe Pană, Ion Pă- 
țan, Leonte Răutu, Virgil 
Trofin, Iosif Uglar, Ștefan 
Voitec, Ștefan Andrei, 
Nicolae Constantin, Miu 
Dobrescu, Ludovic Fa
zekas, Ion Iliescu, Vasile 
Patilineț, Ion Ursu, Ri
chard Winter, Dumitru 
Popa.

Țara întreagă trăiește un moment sărbătoresc. 
Azi se redeschid școlile. Pentru 6 milioane de 
elevi și studenți începe o nouă etapă de muncă : 
anul de invățămint 1979—1980. Sărbătoarea este 
a întregii țări. Pentru că aproape din fiecare 
familie cel puțin un copil, un adolescent sau un 
tinăr pornește în această frumoasă și emoționantă 
dimineață de toamnă către școală sau către fa
cultate. Și pentru că problemele, preocupările 
școlii sînt, de fapt, ale întregii societăți, ale 
întregii țări. Ne este tuturor clar că ar fi greu, 
dacă nu imposibil, să asigurăm ridicarea patriei 
pe noi trepte de progres și civilizație, fără a 
asigura progresul școlii.

Azi se redeschid școlile. Ochii țării îi cuprind 
cu generozitate pe elevi, pe studenți, pe profesori. 
Momentul este, așa cum spuneam, sărbătoresc. 
Dar este, mai ales, un moment de profundă re
flecție privind rosturile școlii in noua etapă 'care 
începe, calitatea programelor și planurilor de 
invățămint, a metodelor educaționale, conținutul 
procesului instructiv-educativ.

Pășim in noul an de invățămint cu deplină 
încredere că etapa care începe va fi rodnică. 
Procesul de dezvoltare a școlii a cunoscut, în anii 
precedenți, ca urmare a preocupării constante a 
partidului, a tovarășului Nicolae Ceaușescu, adinei 
prefaceri revoluționare. S-a statornicit o nouă 
structură a instituțiilor școlare, corespunzătoare 
cerințelor formării cadrelor pentru economie, 
pentru producția materială și spirituală. Au fost 
stabilite principiile și obiectivele generale ale 
invățămintului românesc. In prezent procesul de 
reorganizare și reașezare pe baze revoluționare 
a întregului invățămint este încheiat. S-a asigurat 
o .unitate indestructibilă intre muncă. învățătură 
șilcercetare științifică. Au fost reprofilate liceele,

a crescut substanțial numărul elevilor și -studen
ților in învățământul tehnic, au fost modernizate 
laboratoarele și atelierele-școală, au fost create 
condiții mai bune pentru ca elevii și studenții 
să lucreze direct in întreprinderi, in institute de 
proiectări și cercetări, să realizeze proiecte ji 
teme cu aplicabilitate practică imediată. Totodată, 
au fost elaborate noi programe și planuri de invă
țămint, noi manuale școlare și cursuri universi
tare, la baza cărora se află noua concepție despre 
pregătirea cadrelor și noile cuceriri din domeniile 
științei și tehnicii.

Școala reflectă starea societății. O stare profund 
revoluționară. Dar ea este, totodată, un factor 
puternic de transformare revoluționară a societă
ții. Așa cum preciza într-o recentă cuvintare 
secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, revoluția nu s-a încheiat. Munca, 
viața noastră se desfășoară sub semnul unor 
transformări revoluționare permanente. O revo
luție in industrie, în agricultură, in domeniul 
organizării sociale ; o revoluție pentru depășirea 
stadiului de țară in curs de dezvoltare ; o revo
luție în gîndirea oamenilor, in comportamentul 
lor ; o revoluție tehnico-științifică. Acest proces 
revoluționar, cu implicații profunde in întreaga 
activitate economico-socială din patria noastră, a 
intrat intr-o etapă superioară — etapa calității. 
„A venit timpul — preciza tovarășul Nicolae 
Ceaușescu — să transformăm cantitatea într-o 
nouă calitate". Adică să ne intensificăm efortu
rile pentru sporirea intr-un ritm mai' înalt a

ADRIAN VASILESCU

(Continuare in pag. a IV-a)

Ora întîi - proiecte pentru trei trimestre
Ancheta noastră in București, Craiova, Calafi și Mediaș

Pe ogoare:
OFENSIVĂ NEÎNTRERUPTĂ
PENTRU CEA MAI SCURTĂ 

CAMPANIE DE RECOLTARE!
Vizita s-a înscris ca un nou si 

semnificativ moment al dialogu
lui permanent, direct si rodnic, 
pe care tovarășul Nicolae 
Ceausescu îl are cu făuritorii 
de bunuri materiale si spiri
tuale, în probleme esențiale ale 
muncii si vieții lor. ale dezvol
tării tării, ale construcției socia
liste.

■?n cadrul acestei întâlniri de 
lucru. secretarul general al parti
dului a examinat si stabilit — 
împreună cu factori de răspun
dere din ministere economice, 
cu reprezentanții organelor lo
cale de partid și de stat, cu 
muncitori, ingineri si tehnicieni, 
cu țărani cooperatori si specia
liști^ din agricultură — căile și 
modalitățile cele mai eficiente 
de ridicare a activității econo- 
mico-sociale din județ, la nive
lul exigențelor sporite ale ac
tualei etape de edificare a so
cietății socialiste multilateral 
dezvoltate.

Rdntîlnlrea cu tovarășul 

Nicolae Ceausescu a constituit 
pentru locuitorii Timișoarei un 
fericit prilej de a-i exprima, 
încă o dată, simțămintele de 
fierbinte dragoste, stimă si re
cunoștință, pentru grija perma
nentă ce o poartă prosperității 
continue a județului lor, pentru 
clarviziunea, dinamismul si pa
siunea revoluționară cu care ac

Intr-o atmosfera entuziastă, locuitorii Timișoarei au 
făcut o primire caldă, sărbătorească înalților oaspeți

...Ora 9,30. Aeronava preziden
țială aterizează pe aeroportul 
municipiului.

La coborîrea din avion, tovară
șul Nicolae Ceaușescu. tovarășa 
Elena Ceaușescu. ceilalți tova
răși din conducerea de partid si 
de stat. sînt salutați cu căldură 
de tovarășul Petre Dănică. 
prim-secretar al Comitetului 
județean Timiș al P.C.R.. pre

ționează în vederea progresului 
neîntrerupt al patriei, bunăstării 
și fericirii poporului nostru, creș
terii ' prestigiului si rolului 
României socialiste în lume.

Aceste sentimente profunde 
și-au găsit o pregnantă expresie 
chiar din primele clipe ale sosi
rii la Timișoara a secretarului 
general al partidului.

ședintele Consiliului popular ju
dețean.

O gardă, alcătuită din ostași ai 
forțelor noastre armate, membri 
ai gărzilor patriotice și ai forma
țiunilor de pregătire a tineretu
lui pentru apărarea patriei, pre
zintă onorul. Este intonat Imnul 
de stat al Republicii Socialiste 
România.

Grupuri de pionieri si șoimi 

ai patriei, de tineri si ti
nere. in frumoase costume na
ționale. oferă tovarășului'Nicolae 
Ceaușescu si tovarășei Elena 
Ceaușescu buchete de flori.

în întîmpinare au venit mii 
de timișoreni care scandează cu 
însuflețire „Ceaușescu — P.C.R.“, 
„Ceaușescu și poporul". Răsună 
vibrant cîntecul „Partidul. 
Ceaușescu, România", trei nume 
atît de scumpe tuturor, trei 
nume cu valoare de simbol, cu 
profunde rezonante în sufletul 
și conștiința națiunii.

Tovarășul Nicolae Ceaușescu și 
tovarășa Elena Ceaușescu pără
sesc aeroportul. într-o mașină 
deschisă. îndreptîndu-se spre 
Timișoara. Aceeași ambiantă 
caldă, sărbătorească o regăsim la 
intrarea in oraș. Aici, primul 
secretar al Comitetului munici
pal Timișoara al P.C.R.. prima
rul municipiului. Radu Bălan, 
adresează tovarășului Nicolae 
Ceaușescu și tovarășei Elena 

Ceaușescu, în numele celor 
300 000 de locuitori ai Timișoarei 
un călduros bun venit. „Vă rog 
să-mi permiteți — a spus pri
marul Timișoarei — ca în nu
mele Comitetului municipal de 
partid, al Consiliului popular și 
al tuturor locuitorilor munici
piului Timișoara, să vă ofer 
cheia șl placheta orașului, ca 
simbol al stimei șl respectului, 
al dragostei nețărmurite pe care 
v-o purtăm. Să ne trăiti. ani 
multi și fericiți, mult stimate to
varășe Nicolae Ceaușescu !“.

Răspunzind, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a spus : „Vă mulțu
mesc pentru urarea de bun ve
nit și pentru primirea pe care 
ne-o fac comuniștii, toți oame
nii muncii din Timișoara.

Doresc, de Ia început, să adre
sez cele mai calde felicitări oa
menilor muncii din municipiul

(Continuare in pag. a Il-at

în județul Dolj suprafața 
de pe care s-a recoltat po
rumbul a depășit 25 mii ha. 
Prin realizarea unei viteze 
zilnice de aproape 3 mii ha 
pînă în prezent, s-au creat 
condiții optime pentru eli
berarea și pregătirea terenu
rilor destinate orzului, cul
tură aflată in plină epocă 
de semănat.. După cum ne 
spunea ing. Gheorghe Tudo- 
ra, directorul general al Di
recției agricole județene, se 
acționează în lanurile de po
rumb cu circa 6G0 combine 
grupate în 109 de formații 
complexe de recoltat, dar 
cum în următoarele zile se 
preconizează finalizarea re
coltatului la floarea soa
relui, cele 520 de com
bine de la această cul
tură vor fi dirijate tot spre 
lanurile de porumb.

In pagina a 4-a : Foto-dncheta noastră in județul Dolj
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dumneavoastră si să le urez suc
cese tot mai mari in activitatea 
lor, pentru a-si spori contribuția

întreprinderea mecanică:

în centrul dialogului cu muncitorii și specialiștii— 
înfăptuirea acțiunii de transformare a unității 

intr-un modern combinat de utilaj greu
Mulțimea aplaudă si ovațio

nează Îndelung. In aclamațiile 
ceior de față, coloana oficială de 
mașini se îndreaptă apoi spre pri
mul obiectiv al vizitei — între
prinderea mecanică Timișoara 
(I.M.T.) din zona industrială de 
nord-est a Timișoarei, aflată in 
plin proces de modernizare si 
continuă dezvoltare, la indicațiile 
date de secretarul general al 
partidului cu prilejul vizitelor 
precedente.

Miile de muncitori — români, 
germani, maghiari, sîrbl — își 
exprimă prin îndelungi aplauze 
și ovații deosebita bucurie de a 
se reîntîlni la locurile lor de 
muncă cu tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, de a-1 avea din nou 
in mijlocul lor. Se scandează : 
„Ceaușescu-P.C.H.„Ceaușescu 
și poporul!". Regăsim, ca pretu
tindeni, aceeași primire plină de 
căldură — expresie a sentimen
telor de dragoste și prețuire pe 
care oamenii muncii la nutresc 
pentru secretarul general al 
partidului.

La intrarea in Întreprindere, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu este 
salutat de Ion Avram, ministrul 
industriei construcțiilor de ma
șini. de reprezentanți ai Condu
cerii întreprinderii, ai oamenilor 
muncii. O gardă de onoare, al
cătuită din membri ai gărzilor 
patriotice și ai formațiunilor de 
pregătire a tineretului pentru 
apărarea patriei, prezintă onorul. 
Tinere muncitoare oferă tovară
șului Nicolae Ceaușescu și to
varășei Elena Ceaușescu buche
te de flori.

Dialogul pe care secretarul 

la dezvoltarea pairici noastre so
cialiste. li înfăptuirea progra
mului de iăurice a societății so
cialiste multilateral dezvoltate 
in România'*.

general al partidului îl poartă cu 
conducerea ministerului de re
sort și a întreprinderii, cu mun
citori și specialiști aflați de față 
este axat îndeosebi pe modul în 
care se înfăptuiește acțiunea de 
transformare, treptată, a acestei 
unități intr-un modern combinat 
de utilaj greu, de ridicat și trans
port uzinal, pornind de la ne
voile crescînde ale economiei na
ționale, de la posibilitățile mari 
pe care le oferă Timișoara dato
rită prezenței un acest munici
piu a unor valoroase cadre de 
proiectanți și cercetători, cadre 
didactice din institutele de învâ- 
țămint superior.

La numai un an de cînd s-a 
pornit această acțiune, gazdele 
sînt în măsură să prezinte, prin 
intermediul unor machete, apoi 
direct la locurile de muncă, pla
nul de modernizare a fabrica
ției actuale și de dezvoltare a 
acestui combinat pină în 1.985.

Directorul general al întreprin
derii, Ionifă Bagiu, informează 
mai întii că în direcția moderni
zării și diversificării producției 
actuale, așa cum a indicat secre
tarul general al partidului in vi
zita precedentă, a fost însușită 
in fabricație întreaga gamă de 
poduri rulante cu capacități de a 
ridica greutăți cuprinse între 5 
și 400 tone. De asemenea, a fost 
reorganizat procesul de produc
ție pe fabrici specializate în con
strucțiile de mașini de ridicat și 
de transportat, de utilaje com
plexe și metalurgice și pe sec
toare calde, fapt care a sporit cu 
30 la sută productivitatea mun
cii în unitate. O atenție deosebi

tă a acordat colectivul de proiec
tanți ai unității tipizării produ
selor in proporție de 70 la suta, 
obținindu-se m urma acestei ac
țiuni o reducere a consumului de 
metal de 20 la sută, iar a puterii 
electrice instalate pe fiecare uti
laj de 15 la suta. In ce privește 
dezvoltarea întreprinderii și 
transformarea ei în combinat 
pentru utilaj greu, sc arată că 
investițiile se înfăptuiesc cu 
succes, hala pentru utilaje com
plexe și metalurgice fiind deja 
dată în exploatare cu 9 luni mai 
devreme. Ca urmare, capacitatea 
anuală de producție a viitorului 
combinat va ajunge în 1980 la 
120 000 tone, iar in 1985 la 150 0GO 
tone. Se subliniază faptul că 
această unitate, care va fi dota
tă cu o puternică oțelărie si un 
sector de forjă, va produce în 
viitor și utilaje pentru centralele 
nucleare care se vor realiza in 
țara noastră.

Secretarul general al partidu
lui este invitat să viziteze apoi 
Fabrica de mașini de ridicat 
unde urmărește cu atenție pro
cesul mecanizat de prelucrare și 
montaj al acestor agregate, se 
interesează de caracteristicile 
tehnice ale acestora. Totodată, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu 
cere specialiștilor aflați de față 
să persevereze în continuare in 
direcția diversificării producției, 
astfel incit să se asigure inte
gral nevoile economiei noastre 
naționale in acest sector, ca și 
cererile la export. Gazdele ra
portează că, pină la sfîrșitul a- 
cestui plan cincinal, unitatea ur
mează să realizeze o producție 
suplimentară de circa un miliard 
de lei, jumătate din aceasta fi
ind de pe acum realizată. Nu
meroși muncitori și maiștri vin 
în fața tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, raportindu-i, în 
cinstea apropiatului Congres al 
partidului, angajamentele echi
pelor pe care le conduc de a 
depăși sarcinile de producție 
ce le revin. Este prezent și de
canul lor de vîrstă, Otto Melen- 
tovici, fost maistru in această 
întreprindere, care, adresîndu- 
se, cu emoție, tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, își exprimă 
bucuria de a-1 vedea din nou in 
mijlocul muncitorilor, îi urează 
mulți ani fericiți pentru a con
duce țara pe culmi și mai înalte 

de civilizație și progres și îl a- 
sigură că va fi gata oricine! să 
împărtășească din experiența sa 
tinerilor muncitori, pentru ca a- 
ceștia să îndeplinească in cele 
mai bune condiții sarcinile de 
producție ce revin întreprinderii.

în hala pentru utilaje grele și 
metalurgice sint prezentate to
varășului Nicolae Ceaușescu o 
serie de noi utilaje de ridicat 
pentru combinatele siderurgice 
și metalurgice de la Galați, Că
lărași, Hunedoara, pentru alte 
unități economice din țara noas
tră. Se subliniază că actuala 
producție de 24 000 tone de uti
laje complexe și metalurgice va 
ajunge în curînd la 40 000 
tone. Este relevată eficiența e- 
conomică a unor procedee teh
nologice generalizate in produc
ție, intre care sudura automată 
și semiautomată, folosite cu 
bune rezultate de constructorii 
de mașini ai acestei întreprin
deri. Tovarășul Nicolae 
Ceaușescu insistă asupra îmbu
nătățirii continue a calității a- 
gregatelor, ridicării randamentu
lui acestora.

în continuare. tovarășului 
Nicolae Ceaușescu i se prezintă, 
in cadrul unei expoziții, o gamă 
foarte largă de mașini si utilaje 
realizate recent si aflate în curs 
de asimilare in întreprindere, 
rod al colaborării dintre specia
liștii unității și cei ai Centrului 
timișorean de cercetare științifi
că și inginerie tehnologică oen- 
tru mașini de ridicat si transport 
uzinal. între acestea se remar
că automacarale, macarale por
tuare. poduri rulante, transpor
toare si stivuitoare reproiectate 
recent, in vederea reducerii con
sumului de metal si de energie 
electrică pe fiecare agregat. Re
tine în mod deosebit atenția in
stalația de transport uzinal ne 
pernă de aer. denumită „aeropa- 
leta“> care înlocuiește cu succes 
podurile rulante, ea fiind reali
zată cu un consum de metal si 
energie electrică foarte redus. în 
comparație cu alte agregate pen
tru astfel de operațiuni.

Directorul centrului, Vasile 
Antonovici. informează pe se
cretarul general al partidului că. 
în urma renroiectării întregii 
game de mașini de' ridicat si 
transportat, aflată în producția 
întreprinderii timișorene, se va 

obține la nivelul întreprinderii 
o economie de metal de circa 
16 000 tone in ultimii doi ani ai 
actualului plan cincinal, iar pen
tru perioada 1981—1935 încă 
35 000 tone. Totodată, consu
mul de energie electrică al pro
duselor va fi mai mic cu circa 
57 000 megawați/oră.

Secretarul general al partidu
lui examinează cu atentie nume
roase utilaje, cere explicații cu 
privire la caracteristicile lor 
tehnice si recomandă pentru 
unele produse să se revadă pro- 
iectele, in vederea diminuării și 
mai mult a consumurilor de 
metal și energie.

Prof. Traian Sălăjan, directo
rul Institutului de sudură si în
cercarea materialelor din Timi
șoara, Informează pe secretarul 
general al partidului despre a- 
portul cercetătorilor din acest 
institut la asamblarea prin su
dură a unor mașini de ridicat și 
transport uzinal. Tovarășul 
Nicolae Ceaușescu insistă, și cu 
acest prilej, pentru o mai inten-

întreprinderea „Industria linii':

Recomandări privind diversificarea gamei 
sortimentale, ridicarea parametrilor calitativi 

ai produselor
Vizita de lucru a continuat Ia 

întreprinderea Industria linii Ti
mișoara — unitate reprezentati
vă a industriei ușoare. Această 
întreprindere, care în 1980 va 
sărbători 75 de ani de existentă, 
a cunoscut. în anii socialismului 
un proces continuu de înnoire 
și modernizare. Ea și-a dublat 
capacitatea fată de 1970. reali- 
zînd în prezent o producție de 
6 milioane mp țesături si 3 500 
tone fire pe an.

Lucrătorii de aici, din care 
peste 85 la sută sînt femei, au 
întimpinat pe tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, pe tovarășa Elena 
Ceaușescu, pe ceilalți tovarăși 
din conducerea de partid și de 
stat cu cele mai alese senti- 

șă conlucrare între cercetare, 
proiectare și producție, in vede
rea ridicării continue a nivelu
lui calitativ al întregii activități 
din întreprindere.

La sfîrșitul vizitei, tovarășul 
Nicolae Ceausescu, felicitînd co
lectivul întreprinderii timișorene 
pe toți muncitorii, tehnicienii si 
inginerii pentru rezultatele bune, 
le-a recomandat să facă totul 
pentru ridicarea contipuă a gra
dului de tehnicitate, de organi
zare a muncii, pentru a produce 
utilaje mai multe si pentru ca 
întreprinderea să devină o uni
tate model, o unitate fruntașă ne 
tară.

Directorul general al unității 
l-a asigurat pe secretarul gene
ral al partidului că întregul co
lectiv de muncitori, tehnicieni 
și ingineri nu va precupeți nici 
un efort pentru îndeplinirea 
exemplară a sarcinilor, pentru 
înfăptuirea in cele mai bune 
condiții a programului de mo
dernizare si dezvoltare în con
tinuare a întreprinderii .

mente de dragoste si recunoș
tință. Un grup de copii de la 
grădiniță, fii ai muncitoarelor 
clin întreprindere, se apropie de 
tovarășul Nicolae Ceaușescu și 
tovarășa Elena Ceausescu, urîn- 
du-le din inimă, multă sănătate, 
viață lungă si fericită, oferin- 
du-le buchete de flori. Tovară
șul Nicolae Ceausescu si tova
rășa Elena Ceaușescu îi îmbră
țișează cu dragoste părintească.

în timpul vizitării unor sec
toare de producție a fost exami
nat . împreună cu ministrul in
dustriei ușoare, tovarășa Lina 
Ciobanu, cu reprezentanți ai cen
tralei și conducerii unității, mo
dul în care colectivul întreprin
derii acționează pentru înfăp

tuirea sarcinilor privind creș
terea eficientei economice si a 
calității in lumina indicațiilor 
date de secretarul general al 
partidului. S-au relevat rezulta
tele obținute, pe linia înnoirii și 
diversificării sortimentelor, va
lorificării superioare a materii
lor prime și materialelor, recu
perării și refolosirii unor mate
riale, reducerii consumurilor 
specifice, economisirii energiei 
și combustibilului, diminuării 
cheltuielilor de producție.

Gazdele au informat, de ase
menea, despre acțiunile între
prinse pentru creșterea sî mo
dernizarea capacităților de pro
ducție, pentru aplicarea de teh
nologii noi, subliniind că între-, 
prinderea a realizat, de la înce
putul acestui cincinal, o produc
ție suplimentară care le permite 
să lucreze. în prezent, cu un tri
mestru in avans față de plan. 
Totodată, s-a arătat că întreprin
derea utilizează în proporție de 
mai mult de 85 la sută materii 
prime indigene, că ea folosește 
din plin posibilitățile de care 
dispune pentru adaptarea rapidă 
la cerințele modei, fabricarea de 
țesături tot mai ușoare, in dese
ne si culori diverse. întreprin
derea realizează astfel produse 
apreciate atît pe piața internă, 
cit si la export. în același timn. 
au fost evidențiate căile prin 
care s-a redus greutatea, țesătu
rilor pentru costume cu 20—22 gr 
pe mp. iar a țesăturilor pentru 
pardesie cu aproape 100 gr pe

întreprinderea „Electromotor":

Succesele obținute in direcția modernizării 
producției — îndemn la noi eforturi creatoare

Este vizitată în continuare în
treprinderea ..Electromotor", u- 
nitate cu bogată tradiție in pro
ducția de motoare electrice din 
tara noastră.

Secretarul general al partidu- 

mp. S-a subliniat că programele 
de viitor prevăd măsuri pentru 
diminuarea in continuare a con
sumurilor. reducerea greutății 
țesăturilor.

în timpul vizitei, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu. tovarășa 
Elena Ceaușescu. se opresc ade
sea in fata războaielor de tesut 
și mașinilor de finisaj, exami
nează țesăturile. Apreciind rea
lizările colectivului pentru ridi
carea calității, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a indicat să se acțio
neze cu mai multă perseverentă 
pentru folosirea din plin a ma
șinilor și a timpului de lucru, re
ducerea in continuare a greută
ții produselor, diversificarea ga
mei sortimentale, ridicarea in 
permanentă a parametrilor de 
calitate. în acest sens, s-a cerut 
ca. în colaborare cu unitățile in
dustriei chimice, să se găsească 
soluții noi pentru obținerea de 
fire si fibre de calitate supe
rioară. care să confere țesături
lor un tușeu mai plăcut, mal 
aspectuos.

în încheierea vizitei, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a felicitat co
lectivul întreprinderii si i-a urat 
noi succese în activitatea ce o 
desfășoară.

Mulțumind, gazdele s-au an
gajat in fata secretarului gene
ral al partidului să facă totul 
pentru traducerea în viată a im
perativelor actualului cincinal sl 
a celor izvorîte din proiectele 
de Directive ale celui de-al 
XII-lea Congres al partidului.

lui a fost informat de condu
cerea ministerului de resort, a 
centralei industriale de profil si 
a întreprinderii despre modul

(Continuare in pag. a IlI-a)
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cum se îndeplinește olanul, des
pre măsurile luate în scooul 
realizării exemplare a cincina
lului și a sarcinilor privind pro
ducția de motoare electrice, re
ducerea in continuare a consu
mului de energie, materii prime, 
materiale și îndeosebi metal, sta
bilite la recenta ședință de lu
cru de la C.C. al P.C.R. cu con
siliul de conducere al Ministeru
lui Industriei Construcțiilor de 
Rășini.

Directorul întreprinderii, Marin 
Tănase, raportează că prin trans
punerea in practică a indicații
lor date de secretarul general al 
partidului cu prilejul vizitei din 
1971, care au constituit linii di
rectoare în activitatea întregului 
colectiv, s-au obținut realizări de 
prestigiu. Astfel, gradul de ocu
pare a spatiilor construite a 
crescut de la 79 la 99.7 la sută, 
fapt ce asigură o producție su
plimentară anuală in valoare de 
300 milioane lei si beneficii de 70 
milioane lei. iar ponderea ma
șinilor și utilajelor realizate prin 
autodotare a sporit de la 4 la 60 
la sută. întreprinderea „Elec- 
tromotor“-Timișoara constituie 
un exemplu în privința folosirii 
eficiente a suprafețelor și a do
tării, prin forte proprii, cu teh
nică ■ modernă de înalt randa
ment. Acestea confirmă poten
țialul creator al specialiștilor 
noștri, capacitatea acestora de a 
concepe si înfăptui agregate la 
parametri comparabili cu cele fa
bricate în străinătate. O conse
cință firească a acestor realizări, 
a hotărîrii comuniștilor, a tutu
ror muncitorilor si specialiștilor 
de a-și onora cu cinste sarcinile 
ce le revin, o reprezintă și fap
tul că în acest an prevederile de 
plan au fost îndeplinite la toti 
indicatorii, existînd premise ca 
sarcinile pe întregul cincinal la 
productia-marfă să fie îndepli
nite cu circa 130 zile mai de
vreme.

Tovarășul Nicolae Ceausescu, 
tovarășa Elena Ceausescu sint 
invit/,,' i să viziteze o expoziție 
care ntetizează realizările cele 
mai ccente si preocupările de 
dezvoltare in perspectivă a pro
ducției, de perfecționare a aces- 
' Na, de diminuare a consumuri
lor și reducerea cheltuielilor. 
Sînt prezentate numeroase tipuri 
de motoare electrice mici si 
medii din cele peste 300 de tipo- 
dimensiuni ce se fabrică în 
unitate. Prin îmbunătățirea per
formanțelor acestor produse, u- 
nitățilc in care ele sint folosite 
vor obține in cursul acestui an 
o economie de energie electrică 
de circa 60 000 megawați ore. 
'Tovarășului Nicolae Ceausescu 
îi sînt înfățișate o serie de mo
toare noi destinate masinilor- 
unelte, agregatelor de ridicat, 
industriei textile si altor dome
nii de activitate. Dintre noută
țile din expoziție retine atentia 
în mod deosebit mașina electro
nică de echilibrat rotoare pentru 
motoare electrice, invenție a 
specialiștilor de aici. Acest uti
laj de înaltă tehnicitate se reali
zează și pentru nevoile celor
lalte întreprinderi electrotehnice 
din tară.

Prezentînd programul privind 
realizarea în perspectivă a pro
ducției de motoare electrice, mi
nistrul Ion Avram a expus ac
țiunile preconizate de minister 
și centrală în vederea sporirii 
acestei producții. între care pre
luarea de către întreprinderile 
din Timisoara si Săcele a fabri
cației anumitor tipuri de mo- 
oare de la unitatea de speciali
ste din București.

Se vizitează, apoi, cîteva sec
toare de bază ale întreprinderii 
„E ,ctromotor“. De la bun 
început se remarcă numărul 
mare de instalații si agregate 
realizate de specialiștii unității. 
Dintre acestea se disting liniile- 
agregat pentru prelucrarea car
caselor, liniile automate de bo
binat, de roboți. Felicitînd spe
cialiștii de aici pentru agrega
tele originale concepute, care au 
condus la o însemnată creștere 
a producției și productivității 
muncii, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu le-a cerut ca, pe baza 

experienței acumulate, să treacă 
Ia executarea unor roboți mai 
supli, de o mai mare finețe, cu 
consumuri mai mici de metal și 
alte materiale, iar aceștia să fie 
astfel amplasați in unitate incit 
să deservească un număr sporit 
de mașini.

Sînt prezentate, de asemenea, 
succesele înregistrate în dome
niul tipizării, incepînd cu ma
teriile prime și pînă la produsul 
finit.

Pe parcursul vizitei, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu se întreține 
cu muncitori care deservesc mai 
multe mașini. Aceștia îl infor
mează că cei care lucrează la 
trei mașini obțin un cîștig spo
rit cu circa 30 la sută. Ei arată 
că mai mult de 80 la sută din 
totalul muncitorilor de aici au 
o calificare superioară și polica
lificare, ceea ce permite crește
rea în continuare a numărului 
celor care vor lucra la mai mul
te mașini.

La ieșirea din halele de pro
ducție, pe o platformă din in
cinta unității sînt expuse și alte 
realizări ale specialiștilor de la

Expoziția realizărilor economiei județului:

Realizări de prestigiu prin munca înfrățită 
a tuturor locuitorilor acestor meleaguri

Vizita la expoziția realizărilor 
economiei județului Timiș oferă 
o sinteză cuprinzătoare a mun
cii înfrățite a oamenilor muncii 
români, germani, maghiari, sîrbi 
și de alte naționalități din a- 
ceastă parte a țării, pusă în 
slujba dezvoltării patriei socia
liste.

Ca urmare a politicii științi
fice, promovate de partidul și 
statul nostru, județul Timiș a 
cunoscut în anii construcției so
cialiste o dezvoltare fără pre
cedent. Economia timișeană, 
produce astăzi aproape 4 la sută 
din producția globală industrială 
a țării și 4,4 la sută din cea 
agricolă. Aici se realizează acum 
întreaga producție de memorii 
pentru calculatoare electronice, 
mai mult de 70 la sută din pro
ducția de poduri rulante elec
trice, 36,6 la sută din Întregul 
volum de motoare electrice, 
precum și o parte însemnată din 
producția de țesături, tricotaje, 
încălțăminte și alte bunuri ma
teriale.

Invesțițiile alocate creșterii și 
modernizării capacităților teh- 
nico-productive ale județului, 
conjugate cu creația științifică 
proprie și hărnicia celor ce 
muncesc în producție, cercetare 
și învățămînt, se regăsesc aici, 
în standurile celor aproape 100 
de întreprinderi, prezente în ca
drul expoziției, cu peste 6 500 
de produse cu însușiri calitative 
superioare, realizate în anii ac
tualului cincinal. Printre aces
tea se numără o serie de apa
rate electrice de măsurat, de 
mare utilitate în industrie, cer
cetare și învățămînt, noi mo
toare electrice, agregate auto
mate de sudat și de tăiere cu 
plasmă a metalelor, mașini elec
tronice de echilibrat rotoare, 
utilaje de prelucrat prin electro- 
eroziune, instalații complexe 
pentru mecanizarea și industria
lizarea lucrărilor pe șantierele 
de construcții, tractoare viticole, 
seturi de mașini și utilaje desti
nate agriculturii și zootehniei, 
mobilă, materiale ceramice de 
mare eficiență în construcții, 
plastifianți, detergenți, lacuri, 
vopsele, articole din mase plas
tice și spume poliuretanice, ca 
și o largă gamă de confecții, 
țesături, stofe, blănuri, articole 
de încălțăminte, sticlărie de 
menaj, bunuri alimentare. O. 
bună parte din exponatele pre
zentate sînt destinate exportu- 

„Electromotor", între care micro- 
generatoare pentru valorificarea 
potențialului energetic al riurilor 
mici, pentru recuperarea surse
lor energetice secundare din u- 
nele unități industriale — uti
laje menite să contribuie la în
făptuirea măsurilor stabilite de 
partid pentru economisirea și 
utilizarea rațională a combusti
bililor.

La plecare, secretarul general 
al partidului a felicitat acest 
destoinic colectiv pentru succe
sele obținute în sporirea produc
ției, modernizarea întreprinde
rii, adresîndu-le urări de noi re
alizări în activitatea ce o desfă
șoară pentru înfăptuirea in cele 
mai bune condiții a sarcinilor ce 
îi revin din actualul plan cin
cinal

Gazdele se angajează să cin
stească cel de-al XII-lea Con
gres al partidului cu noi reali
zări, să obțină suplimentar o 
producție netă de peste 5 000 de 
motoare electrice de diverse pu
teri și dimensiuni, precum și o 
depășire cu 300 lei a producti
vității pe fiecare om al muncii.

lui, județul Timiș livrează pro
duse in mai mult de 70 de țări 
de pe toate continentele.

Tovarășului Nicolae Ceaușescu 
îi sînt prezentate preocupările 
colectivelor de oameni ai mun
cii din industrie, cercetare și 
învățămînt, pentru valorificarea 
cu eficiență sporită a tuturor 
materiilor prime pentru promo
varea progresului tehnic în pro
ducție, gospodărirea judicioasă 
a resurselor energetice și redu
cerea consumurilor pe fiecare 
produs. Ilustrative sînt succe
sele înregistrate de întreprin
derile constructoare de mașini 
și electrotehnice din județ pe 
linia diversificării și sporirii 
randamentelor produselor, ridi
cării parametrilor tehnici de 
exploatare, ale unităților indus
triei ușoare, în direcția îmbo
gățirii gamei sortimentale a 
confecțiilor, tricotajelor, extin
derii înlocuitorilor, precum și 
cele ale industriei alimentare.

Rețin atenția o seamă de rea
lizări de prestigiu obținute de 
unitățile de cercetare din acest 
important centru științific al 
țării, cum sînt cele din dome
niile industriilor chimică, elec
tronică și electrotehnică.

Vizitind standurile rezervate 
cooperației meșteșugărești, to
varășul Nicolae Ceaușescu a in
sistat . să se realizeze o gamă 
mai diversă de produse, să se 
extindă utilizarea Înlocuitori
lor și a resurselor locale.

Remarcînd realizările și preo
cupările specialiștilor din județ 
în domeniul folosirii energiei 
solare, secretarul general al 
partidului a cerut ca instalația 
realizată la întreprinderea din 
Jimbolia — care este utilizată 
cu rezultate bune la uscarea 
produselor ceramice — să fie 
folosită și în alte unități de 
acest profil din ■ țară.

Apreciind varietatea produse
lor expuse, preocuparea con
stantă a oamenilor muncii din 
județ pe linia introducerii în 
fabricație a unor mașini, insta
lații, bunuri de consum de ca
litate competitive și pe plan in
ternațional, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu a indicat conduceri
lor întreprinderilor, specialiști
lor prezenți să-și mobilizeze e- 
forturile în direcția asimilării 
unor produse cu performanțe 
mai înalte, pentru a conferi noi 
dimensiuni luptei pentru cali
tate.

în comuna Varias:

Analiză temeinică a posibilităților de continuă 
sporire a producției vegetale și animale

în continuarea vizitei de lu
cru, secretarul general al parti
dului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, a fost oaspetele lo
cuitorilor comunei Variaș, din 
mănoasa cîmpie bănățeană, unde 
se află unități agricole vestite 
pentru recoltele bogate și pro
ducțiile mari din zootehnie ob
ținute an de an, rezultat al hăr
niciei și priceperii cooperatori
lor. mecanizatorilor și specia
liștilor de aici. Tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, tovarășa Elena 
Ceaușescu, ceilalți tovarăși din 
conducerea de partid și de stat 
sînt întîmpinați cu deosebită 
căldură de către miile de lo
cuitori din Variaș și din locali
tățile învecinate.

Secretarul general al partidu
lui este salutat de tovarășul 
Angelo Miculescu, viceprlm-mi- 
nistru al guvernului, ministrul 
agriculturii și industriei alimen
tare, de reprezentanți ai orga
nelor locale de partid și de 
■tat.

Coloana oficială de mașini se 
îndreaptă spre lanurile de po
rumb ale I.A.S. Variaș. Lanuri 
bogate care in cea mai mare 
parte dau o recoltă de 8—10 tone 
de boabe la hectar, semn că 
harnicii mecanizatori și specia
liști de aici țin să-și onoreze 
angajamentele asumate prin 
chemarea la întrecere adresată 
tuturor întreprinderilor agricole 
de stat din țară.

Secretarului general al parti
dului ii sînt înfățișate preocu
pările organelor și organizații
lor de partid, ale cooperatori
lor și mecanizatorilor din toate 
unitățile Consiliului unic agro
industrial Variaș privind creș
terea recoltelor și a bogăției 
zootehnice, realizarea unei înal
te eficiente economice. Tovară
șul Ion Gheorghiu, director ge
neral al Direcției agricole ju
dețene, raportează secretarului 
general al partidului modul cum 
sint înfăptuite sarcinile trasate 
de către Plenara C.C. al P.C.R. 
din februarie 1979 cu privire la 
îmbunătățirea organizării con
ducerii și planificării agricul
turii; crearea consiliilor unice 
agroindustriale de stat și coo
peratiste.

In fața unor hărți și grafice 
sint înfățișate sistemele de or
ganizare a activității biroului e- 
xecutiv al consiliului, cit și am
plasarea culturiloi- pe zone mari 
in cadrul unor asolamente uni
tare fundamentate științific. Se 
subliniază că, incepînd din a- 
ceastă toamnă, prin organizarea 
asolamentelor unitare, numărul 
de parcele pe întreaga supra
față a județului Timiș s-a redus 
de la 19 200 la 834 de sole. Spe
cialiștii din unitățile agricole, 
cu sprijinul cadrelor de cerce
tători și din invățămîntui su
perior agronomic, au conceput 
asolamente pentru cereale, pen
tru plante tehnice, legume, 
plante de nutreț, urmărindu-se 
amplasarea fiecărei culturi in 
condiții de maximă productivi
tate. .

Secretarul general al partidu
lui este informat asupra rezul
tatelor unităților din cadrul 
Consiliului unic agroindustrial 
Variaș, care obțin an de an recol
te medii de 4 000—5 000 kg grîu 
și 6 000—7 000 kg porumb boabe 
la hectar, precum și producții 
mari de carne și lapte. Exami- 
nînd structura culturilor, tova
rășul Nicolae Ceaușescu remar
că ponderea scăzută a legume
lor și cere factorilor de răspun

dere să ia . măsuri pentru culti
varea acestora pe suprafețe mai 
mari. S-a subliniat necesitatea 
sporirii mai accentuate a pro
ducției de furaje în vederea dez
voltării zootehniei, dublarea 
producției de lapte și carne pînă 
la finele cincinalului următor.

Are loc apoi un amplu dialog 
privind mărirea producției de 
porumb și crearea condițiilor 
pentru recoltarea, fără pierderi, 
a acestei prețioase culturi; Se
cretarul general_,al partidului 
examinează, împreună cu spe
cialiștii prezenți, posibilitățile 
de a mări randamentul combi
nelor de recoltat porumb și tra
sează Ministerului Industriei 
Construcțiilor de Mașini sarci
na de a realiza combine care să 
asigure recoltarea integrală și 
fără pierderi atît a știuleților, 
cit și a cocenilor.

Sint examinate, în continuare, 
posibilitățile de a spori randa
mentul plantelor de nutreț, de 
a mări conținutul de substanță 
nutritivă al sfeclei furajere, cul
tură valoroasă, care poate da 
150—200 tone la hectar.

Gazdele invită pe secretarul 
■general al partidului să viziteze 
una din fermele de vaci ale 
I.A.S. Variaș, unitate care a mă
rit producția de lapte marfă de 
la 38 000 hl, cit era la începutul 
cincinalului, la 60 000 hl în acest 
an. Sînt prezentate exemplarele 
de vaci de rasă „Bălțată româ
neasca" și metiș, care dau pes
te 6 000—7 000 litri lapte intr-o 
perioadă de lactație. Directorul 
I.A.S. Variaș, ing. Ion Ageu„ in
formează despre măsurile apli
cate pentru ameliorarea raselor, 
pentru mecanizarea complexă a 
lucrărilor și pentru creșterea 
rentabilității acestui important 
sector al zootehniei.

Este vizitată apoi ferma de în- 
grășare a porcinelor de la co
operativa agricolă Variaș. Da
torită sistemului constructiv și 
tehnologiei moderne, pe același 
spațiu construit se îngrașă un 
număr dublu, de .porci.

Se vizitează și complexul in- 
tercooperatist din vecinătate,

La Stațiunea de cercetări Lovrin:

In aten(ia cercetătorilor — ameliorarea soiurilor 
de cereale, plante industriale și furajere

De la Variaș, elicopterul pre
zidențial se îndreaptă spre o altă 
localitate a județului Timiș — 
comuna Lovrin —, in care își 
desfășoară activitatea stațiunea 
experimentală agricolă, unitate 
prestigioasă a științei româ
nești.

Mii de cetățeni ai acestei fru
moase comune bănățene fac to
varășului Nicolae Ceaușescu și 
tovarășei Elena Ceaușescu o 
călduroasă primire.

O gardă de onoare prezintă 
onorul.

Vizita de lucru începe prin 
examinarea, in fața unei ex
poziții, a rezultatelor obținute 
în perioada care a trecut de la 
precedenta vizită făcută aici de 
secretarul general, în 1974, de 
harnicul colectiv al stațiunii de 
cercetări Lovrin, distinsă de 
mat multe ori cu Ordinul 
Muncii clasa I.

Directorul stațiunii, dr. ing. 
Emil Vlaicu, prezintă prin-

unde se obțin, anual, 30 000 de 
purcei, care sînt îngrășați în ca
drul sistemului de cooperare în 
fermele unităților Consiliului 
unic agroindustrial Variaș.

Secretarul general al partidu
lui apreciază rezultatele bune 
obținute și urează gazdelor ca 
unitatea lor să ocupe un loc de 
frunte sau chiar primul loc în 
întrecerea pe țară, pentru pro
ducții mari.la toate culturile și 
in zootehnie.

cipalele realizări. Pe un larg 
spațiu sînt expuși hibrizi de 
porumb din soiurile „HS-400" 
și „HS-415" de mare producti
vitate : aproape 13 000 kg în 
cultură neirigată la hectar și 
16 000—18 000 kg la hectar în 
condiții de irigare. Cu aceste 
soiuri sînt cultivate în prezent 
în întreaga țară circa 1,2 mi
lioane hectare. Este prezentat și 
hibridul „HS-360", omologat 
anul trecut, cit și alți hibrizi 
de mare randament.

Secretarul general examinea
ză și noile soiuri de grîu de 
mare randament și cu înaltă ca
litate de panificație „Lovrin 
23“, „Montana" și „Lovrin 24“, 
carp dau producții de 6 800— 
7 600 kg la hectar, precum și 
soiurile de grîu recent omolo
gate „Lovrin 32“ și „Lovrin 34", 
care dau producții de peste 8 000 
kg la hectar. Dînd o înaltă apre
ciere acestor realizări, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu îndeamnă pe 

specialiștii stațiunii să obțină 
soiuri cu producții în jur de 
circa 10 000 kg la hectar.

Oprindu-se în fața standului 
cu plante furajere, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu se interesea
ză de noul soi de dovleac fu
rajer, cu o producție de 120— 
150 tone la hectar, apreciind ca
litatea semințelor și exempla
relor care cintăresc 40—60 kg 
fiecare. Secretarul general al 
partidului recomandă să se per
severeze pe linia ameliorării 
acestui produs, a creșterii can
tității de semințe pentru indus
tria uleiurilor comestibile. Re
comandări de ameliorare au 
fost făcute și în ce privește 
noile soiuri de sfeclă furajeră 
monogermă „Monogal" și „Mo- 
noroșu" care asigură producții 
de 130—140 tone la hectar în 
cultură neirigată și 160—180 tone 
la hectar în cultură irigată. A 
fost subliniată, de asemenea, 
calitatea acestui soi de sfeclă 
ce se pretează la mecanizare 
completă, fiind înlăturată una 
din lucrările anevoioase la a- 
ceastă cultură — răritul. Secre
tarul general a indicat să se 
acționeze pentru sporirea con
ținutului de zahăr la aceste 
soiuri de la 5—7 la sută, cît este 
în prezent, la cel puțin 10 la 
sută, în anul 1982.

Directorul stațiunii dă asigu
rări că se poate înfăptui aceas
tă sarcină chiar cu un an mai 
devreme.

— De acord — a spus tova
rășul Nicolae Ceaușescu. Voi 
veni atunci, în 1981, din nou la 
dumneavoastră, la Lovrin, să 
văd această realizare.

Se vizitează apoi cîteva parce
le de ameliorare a porumbului, 
cînepii și sfeclei furajere.

în lanul de porumb des ca 
peria, dr. ing. Titus Suba, unul 
dintre creatorii noilor hibrizi, 
prezintă tovarășului Nicolae 
Ceaușescu diferite date privind 
perioada lor de vegetație. Apre
ciind înaltul lor randament, 
secretarul general cere cercetă
torilor să obțină un hibrid cu 
cel mult 90 de zile perioadă de 
vegetație, subliniind că econo
mia are mare nevoie de un 
asemenea hibrid pentru a se 
putea însămința mari suprafețe 
cu porumb in cultura a doua.

în acest sens, tovarășul 
secretar general a recomandat 
cercetătorilor să creeze și un 
nou soi de orz timpuriu de mare 
randament care să premeargă 
hibrizii de porumb extra- 
timpurii.

Apreciind calitățile noilor 
soiuri de cînepă 1 „Fibra multa 
151", care asigură peste 9 tone 
tulpini la hectar și cu conținut 
de fibră de 24 la sută, tovară
șul Nicolae Ceaușescu reco
mandă, de asemenea, să se 
creeze aici și un colectiv de 
cercetători pentru cultura inu
lui, pentru a se crea soiuri 
viguroase cu conținut mare de 
fibră.

Felicitînd harnicul colectiv de 
la stațiunea din Lovrin, secre
tarul general al partidului și-a 
exprimat convingerea că cerce
tătorii stațiunii experimentale 
agricole Lovrin au capacitatea 
de a obține noi succese în efor
turile de ameliorare a soiurilor 
de cereale și plante industriale 
și furajere.

în uralele celor prezenți, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu s-a 
îndreptat apoi spre reședința ce 
i-a fost rezervată în orașul 
Timișoara.
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920 000 de copii Intre 3 și 5 ani, pășesc as
tăzi eniofionati pe porțile grădinițelor, 3 626 OO'l 
elevi din invățămîntul primar și gimnazial, 
1104 000 elevi din învățăminiul liceal, 183 0«0 
din invătămîntul profesional și tehnic răsfo
iesc poate la această oră noile manuale, ofe
rite gratuit, reprezentînd o producție edito
rială in tiraj de peste 30 500 000 de exemplare. 
205 000 de studenfi și-au ocupat locurile in am
fiteatrele, atelierele sau laboratoarele celor 131 
de facultăți din tară. Toată această masă de 
tineri — 6 038 000 la număr — care alcătuiește

„populația școlară" (peste 27 la sută din popu
lația tării) începe astăzi o nouă etapă de 
muncă și învățătură. Un an nou, un an deo
sebit pc care elevii, studenții și cadrele di
dactice le-au pus — răspunzind chemării secre
tarului general al partidului, sarcinilor trasate 
în proiectul de Directive ale Congresului al 
XII-lea — sub semnul calității. Iată, reunite 
într-un grupaj, citeva dintre gindurile și pla
nurile cu care pornește astăzi, la drum, tine
retul studios al tării.

Școala să formeze specialiști 
temeinic pregătiți profesional
Pregătirile pentru un început 

„cu ureptui" in noul an școlar 
s-au încheiat la cele cinci licee 
clin Mediaș. Chiar înainte ca 
primul sunet de clopoțel să se 
iacă auzit, noul an de invătă- 
niint a intrat in drepturi. Cel 
mai tinăr liceu din localitate, 
înființat in 1976, Liceul nr. 2 
„Automecanica", a încheiat pre
gătirile. Iată ce ne spune direc
torul liceului, profesorul Zosim 
Crișan : „Ne-am realizat planul 
de școlarizare atit la cele două 
trepte de liceu, cit și la școala 
profesională. Avem un colectiv 
didactic tinăr si bine pregătit 
atit profesional, cit si pedagogic, 
hotărit ca acest an școlar să 
continue sub semnul unei cali
tăți excepționale a procesului 
de instruire și educare al elevi
lor noștri".

Profesorul Ion Banea. direc
torul Liceului ..Stephan Ludwig 
Roth", consideră că anul școlar 
care începe trebuie să se des
fășoare pornind de la realitatea 
că mediocritatea și-a făcut loc
— in mod nedorit și în procen
te îngrijorătoare — in munca 
și rezultatele elevilor si cadre
lor didactice. Trebuie lansată o 
adevărată campanie pentru li
chidarea ei. „Lupta trebuie 
dusă, căci de luptă e vorba. — 
preia profesorul Ioan Cristea, 
directorul Grupului școlar M.I.U.
— împotriva unor mentalități 
ce s-au infiltrat și stabilizat. 
Una dintre ele e legată de obli
gativitatea învățămîntului și de 
cerința promovării tuturor ele
vilor in primele zece clase. Pen
tru că obligativitatea invătămin- 
tuiui de 10 ani este înțeleasă

Prioritate absolută produselor 
de înaltă tehnicitate

O situație alcătuită la nivel 
de tară ne arată că in anul care 
începe azi liceenii (dintre care 
peste 85 la sută invațâ in licee 
industriale și agroindustriale) și 
colegii lor din școlile profesio
nale vor realiza o producție in
dustrială de 775 milioane lei și 
o producție agricolă de 19 mili
oane lei. In aceeași perioadă 
studenții vor executa produse 
in valoare de 105 milioane lei. 
Sînt cifre mai mari ca in anii 
trecuți. In planurile atelierelor 
școlare sau studențești ciștigă 
din ce in ce mai mult teren 
produsele de înaltă tehnicitate 
cerute de economie (o parte 
realizate chiar după idei și pro
iecte originale ale studenților 
și uneori ale elevilor), în timp 
ce produsele meșteșugărești, 
de rutină, iși restring pe zi ce 
trece numărul.

Pentru concretizări vă propu
nem un popas la Craiova, oraș 
în care există licee de mare 
tradiție ca „N. Bălcescu" sau 
„Frații Buzești". școli noi ca 
Liceul industrial energetic sau 
Liceul industrial al întreprin
derii de tractoare și mașini 
agricole și o Universitate tină- 
ră care poate fi luată ca model 
de colaborare cu unitățile eco
nomice ale județului. Prima 
concluzie și totodată direcție în 
noul plan de muncă ne-o oferă 
Iulia Trăistaru. secretara U.T.C. 
a Liceului „N. Bălcescu". Putem 
vorbi de o practică de calitate 
numai atunci cind ceea ce se 
învață la clasă — noțiuni supe
rioare de matematică, fizici, 
de tehnologii moderne, se apli
că fără reținere in atelier". Nu 
este ușor, ne mărturisește se
cretara U.T.C., dar este posibil. 
Cu multă muncă, cu participa
rea directă a elevilor și a pro
fesorilor la întocmirea planuri
lor. La „N. Bălcescu" există de

Activitatea științifică față în față 
cu problemele producției

Cercetarea presupune, așa 
cum preciza secretarul general 
al partidului, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, pasiune, dăruire 
completă, gindire creatoare, ima
ginație, efort. Sint cuvinte care 
cuprind și dau expresie unui a- 
devărat nucleu al calităților de 
care trebuie să dea dovadă toți 
cei care pășesc în acest nou an 
școlar cu dorința de a se pregăti, 
de a învăța, de a se perfecționa 
la nivelul cerințelor actuale și 
de perspectivă ale producției. 
Sint grăitoare, în acest sens, an
gajamentele studenților care 
și-au propus ca în acest nou an 
să ridice valoarea lucrărilor de 
cercetare executate pe bază de 
contracte și comenzi în unități 
din structura institutelor de în- 
vățămint superior la 202 mili
oane Iei. Acestora li se vor a- 
dăuga, ca în fiecare an, expre
siile valorice ale muncii de cer
cetare desfășurate in institutele 
specializate. Este de asemenea 
clar ilustrată și preocuparea e- 
levilor pentru rezolvarea unor 
probleme de cercetare pornind 
de la nevoile producției. Nu
mai la Sesiunea științifică na

de unii elevi, profesori si părinți 
ca o renunțare la efort. Crește
rea procentului de promovați, 
in loc să fie o urmare a muncii 
susținute în școală, se realizea
ză uneori (desigur, formal), prin 
„umflarea" notelor, ceea ce de
rutează elevii și devalorizează 
aprecierea activității lor de În
vățare. Or, noi știm prea bine 
că nu lucrăm cu procente, ci cu 
oameni tineri. Aceștia trebuie 
să ne intereseze în primul rînd".

Creșterea calității procesului 
de învățămlnt — obiectiv prio
ritar al acestui nou an școlar — 
trebuie înțeleasă pornind de la 
îndemnul adresat la recenta 
Consfătuire de lucru de la C.C. 
al P.C.R. de către tovarășul 
Nicolae Ceaușescu : „Trebuie să 
formăm, intr-adevăr, oameni de 
o calitate nouă, cu o concepție 
nouă".

Tovarășa Johana Low. secre
tară cu probleme de scoli a 
Comitetului municipal Mediaș 
al U.T.C., ne spune că „analiza 
in cadrul adunărilor generale 
din luna septembrie, a situației 
la învățătură în anul școlar tre
cut va constitui punctul de 
pornire al unor complexe ac
țiuni de mobilizare a eforturi
lor tuturor uteciștilor pentru in- 
lăturarea cauzelor care au dus 
la unele nereușite. E nevoie de 
acțiuni cu adevărat revoluțio
nare, care să antreneze întreaga 
masă de elevi și care să vizeze 
sporirea interesului pentru ac
tivitatea de învățare, pentru de
prinderea unei meserii la nive
lul atestatului de muncitor cu 
înaltă calificare".

multi ani o microîntreprindere 
în care uteciștii conduc efectiv 
procesul de producție, urmărind
— in primul rînd — corelarea 
intre teorie și practică".

O a doua concluzie — „între
prinderile trebuie să se arate 
la fel de interesate ca și școlile 
în pregătirea viitorilor specia
liști". Cuvintele aparțin mai
strului Ion Dumitru de la uzi
na ..7 Noiembrie".

„Un rol deosebit revine și or
ganizației U.T.C. din întreprin
dere" — subliniază Ștefan Di- 
mianu, secretarul organizației 
U.T.C. a secției IV de la între
prinderea de tractoare și ma
șini agricole.

Vizitind tinerele facultăți de 
mecanică și de electrotehnică, 
amplasate in plină zonă indus
trială a orașului, desprindem 
un alt deziderat al noului an
— „viitorii specialiști trebuie 
să se implice, încă din timpul 
studiilor, in rezolvarea proble
melor majore ale economiei", 
însuși faptul că studenții cra- 
ioveni lucrează în aceleași ate
liere de proiectare cu inginerii 
uzinelor „Electroputere" sau 
„7 Noiembrie", că execută pro
dusele la a căror concepție au 
participat, chiar in spațiile in 
care vor mutici mai tirziu ca 
ingineri, este edificator. Numai 
la planșetă sau in laborator, 
alături de inginerii și tehnicie
nii care schițează viitoarele 
produse ale uzinelor, viitorii 
specialiști se vor ciocni direct 
de problemele producției, vor 
cunoaște căile cele mai scurte 
pentru a le rezolva, vor învăța, 
încă de pe băncile facultății, să 
perceapă fiecare sarcină trasată 
ramurii industriale, întreprin
derii in care muncesc, ca pe o 
sarcină care li se adresează 
direct, pe care sint obligați de 
conștiința lor politică și profe
sională să o rezolve.

țională a elevilor, desfășurată 
recent, au fost prezentate circa 
400 de comunicări — cea mai 
mare parte aducînd în prim plan 
realizări de creație tehnică axa
te atit pe problemele producției 
cit și pe introducerea progresu
lui tehnic. Sînt cifre care vor
besc de la sine, acum, la inoeput 
de an școlar, despre o angajare 
generală, despre o aspirație care 
se leagă puternic de noile sar
cini pe care școala le pune preg
nant în fața celor care se pre
gătesc pentru muncă, pentru 
viață.

Liceul de matematică-fizică 
„Gheorghe Lazăr" din Bucu
rești. Existența societății științi
fice școlare a creat cadrul nu 
numai pentru teoretizarea unor 
probleme practice, ci și pentru 
găsirea unor soluții concrete, e- 
ficiente, rezolvînd aspecte cu 
care elevii se confruntă Ia 
întreprinderea Metalogiobus, 
I.R.E.B., Electromagnetica etc 
O atmosferă de căutări febrile, 
acțiuni care antrenează nu
meroși elevi, adesea membri ai 
mai multor cercuri, și care co
laborează in „microcolective 

multidisciplinare". prefigurînd 
astfel profilul viitorilor specia
liști.

„Ceeea oe este foarte Impor
tant in activitatea societății 
noastre — ne declara eleva An
dreea Parmac, este modul >n 
care (intern obișnuițl să lucrăm 
pe proprie răspundere. Este 
foarte adevărat că îndrumarea 
cadrelor didactice se face per
manent simțită însă inter
venția propriu-zisă, munca de 
căutare a soluțiilor de elaborare 
a schemelor, a proiectelor 
documentare ne revine nouă, e- 
levilor. Sintem astfel obișnuițl 
să lucrăm independent, să ur
mărim drumul realizărilor noas
tre, de la proiecție pină la exe
cuție, cu alte cuvinte aceasta 
să aparțină în final, nouă, ele
vilor".

O premisă a realizărilor nu
meroase cu care se pot lăuda

Eficientă maximă activității
i < >

politico-educative
„Vrem gă se știe că la Galați 

se învață carte in mod serios, 
chiar dacă statisticile nu ne si
tuează printre fruntași. Consi
derăm că exigența dovedită de-a 
lungul anului este, in primul 
rînd, un respect față de pregă
tirea viitorilor specialiști". Cu
vintele lui Dan Iordăchescu, pre
ședinte al C.U.A.S.C. Galați, au 
constituit leit-motivul discuțiilor 
purtate cu reprezentanți ai or
ganizațiilor U.T.C. din școli, cu 
reprezentanți ai asociațiilor stu
denților comuniști. Ele au rele
vat un simț de răspundere de
osebit. o înțelegere superioară 
a sarcinilor ce stau în fața or
ganizațiilor comuniste ale tine
retului în procesul de invăță- 
mînt.

Vom proceda la o sistemati
zare a Ideilor aduse In discuție 
pentru că ele sînt emanații ale 
unor experiențe valoroase, ale 
unei munci îndelungate în cadrul 
vieții de organizație prestate de 
două îndrumătoare U.T.C. : Dră
guța Chiș (la Liceul industrial 
nr. 2) și Lucia Mînzățeanu (Ia 
Liceul de matematică-fizică nr. 
1). Deci, care au fost problemele 
cu care s-au confruntat colecti
vele de elevi in anul școlar tre
cut și cum au acționat organiza
țiile U.T.C. spre a le rezolva ? 
Ce proiecte există pentru acest 
an ?

Strînsa corelare între discipli- 
nă-frecvență-invățătură implică 
găsirea unor soluții care să aibă 
in vedere toți factorii : comisiile 
de disciplină la nivel de clasă, 
care să urmărească zilnic frec
venta, ținuta, comportarea ele
vilor in timpul orelor și în 
pauze ; discuțiile pe grupe de 
băieți și fete despre păstrarea 
avutului obștesc, despre ținuta 
vestimentară, despre modul de 
comportare in colectivul clasei.

Anchetă realizată de
EMILIA VASILIU 

MONICA ZVIRJINSCHI 
DAN MUCENIC 

CONSTANTIN STAN

Activitățile culturale, politice, 
educative să fie mai activ im
plicate in ridicarea nivelului ca
litativ al procesului de invăță- 
mint și apoi în realizarea unei

DEBUT SUB SEMNUL NOII CALITĂȚI
(Urmare din pag. I)

forțelor de producție, pentru valorificarea supe
rioară a resurselor materiale și umane ale țării, 
pentru dezvoltarea cu prioritate a ramurilor de 
virf, in care munca dobindește a mare complexi
tate. Desigur, invățămîntul este puternic legat de 
toate aceste transformări înnoitoare. Mai intii, 
pentru că școala nu este numai o simplă colecti
vitate, cu viața ei proprie, cu atmosfera ei spe
cifică, cu preocupări și aspirații specifice ; ea este 
un sistem larg deschis către problemele țării, un 
sistem ale cărui scopuri și rosturi educative se 
conturează in raport de idealurile politice, eco
nomice, ideologice, etice ale societății noastre 
socialiste. Apoi, pentru că in școli generale, tn 
licee și in facultăți sînt pregătite cadre care — 
atit in anii de învățătură cit și după absolvire — 
sint chemate sd contribuie activ la construcția 
prezentului și viitorului patriei.

Ce i se cere școlii In acest an care se va des
fășura sub semnul noii calități ? Desigur, i se 
cere intii și intii să-și înțeleagă bine scopul — 
pregătirea temeinică a specialiștilor de miine — 
și să acționeze in raport cu sarcinile ce revin Si 
vor reveni acestora din Programul partidului, din 
obiectivele actualului cincinal, din proiectele de 
documente ale celui de al XII-lea Congres al 
P.C.R., supuse in prezent dezbaterii întregului 
popor. I se cere să asigure elevilor ți studenților 
o bogăție de informații cu privire la ceea ce se 
va petrece miine și să facă totul pentru ca pro
filul viitorului specialist să prefigureze viitorul 
științei, al tehnicii, al producției.

Obiectivele școlii tn noul an de învățămînt 
reies cu claritate din documentele de partid. 
Hotăritoare este acum activitatea concretă a 
cadrelor didactice, sirguința elevilor și studenților, 
intensificarea activității organizațiilor U.T.C. din 
școli și asociațiilor studenților comuniști, buna 
colaborare dintre unitățile de Invățămint, cerce
tare și producție. Nici un efort nu trebuie cruțat 
pentru ca baza materială existentă să fie folosită 
cu rezultate dintre cele mai bune. Pentru ca 
transformările revoluționare aduse tnvățămîntu- 
lui să se răsfringă in mod pozitiv pe planul pre
gătirii tinerilor la nivelul cerințelor actuale, și de 
perspectivă. Este, singura modalitate prin care 
școala, cadrele didactice, elevii și studenții, ac
tiviștii organizațiilor U.T.C. și ai asociațiilor 
studenților comuniști pot răspunde grijii mani
festate de partid, de tovarășul Nicolae Ceaușescu 
pentru ca România să dispună de un invățămint 
modern, perfecționat, in stare să pregătească 
specialiști cu înaltă calificare pentru absolut toate 
domeniile activității economico-sociale.

Sase milioane de elevi ți studenți — tineri 
români, maghiari, germani și de alte naționalități 
— încep azi cursurile școlare și universitare. Anul 
de învățămînt se redeschide sub semnul noii 
calități, al unor deosebit de mari răspunderi 
trasate școlii de către partid. Începe un drum de 
muncă, de eforturi creatoare, de acțiune pentru o 
mai bună organizare a procesului instructiv- 
educativ, pentru o mai temeinică pregătire teo
retică și practică a elevilor și studenților, pentru 
promovarea unor forme și modalități eficiente în 
activitatea politico-educativă.

uteciștii școlii o constituie șl co
laborarea strînsă cu specialiștii 
din producție. Acțiunile comune 
cu întreprinderea, organizarea 
unor sesiuni de comunicări ști
ințifice (in care coordonatorii 
unor lucrări sînt cadre ingine
rești) contribuie la aprofun
darea problematicii producției. 
Este unul dintre aspectele pe 
care elevii — așa cum ne măr
turisea Anca Bețea — membră 
a societății științifice, doresc 
să-l aprofundeze In acest an. 
„Ne gîndim — ne spunea — la 
includerea in planul de cerceta
re a mai multor obiective la 
care să putem fi ajutați de In
ginerii cu care lucrăm în uzină. 
De asemenea, avem tn vedere 
pentru anul care urmează co
optarea unui număr mai mara 
de elevi în activitatea de cerce
tare care se desfășoară In cela 
39 de cercuri ale liceului".

pregătiri multilaterale. com
plexe. Simpozioanele, mesele 
rotunde, dar îndeosebi concursu
rile pe teme din istoria patriei 
și a partidului, care anul trecut 
s-au bucurat de succes, vor cu
prinde un număr mare de elevi 
și vor căpăta caracter de masă.

în consiliul de conducere al 
școlii, prezența secretarului să 
fie simțită prin problemele ri
dicate : ele să vizeze probleme 
sociale, probleme legate de pro
cesul de învățămlnt și probleme 
de practică productivă.

O idee trebuie subliniată : re
zultatele celor două licee (și ele 
sînt multe) au fost obținute da
torită colaborării fructuoase în
tre organizațiile U.T.C.—condu
cere și cadrele didactice, sub 
îndrumarea organizației de par
tid. Această conlucrare va fi mai 
intensă în acest an. Se va ac
ționa îndeosebi pentru a înlă
tura lipsa de inițiativă în unele 
organizații, formalismul cu care 
sînt întocmite unele planuri de 
activitate, slaba legătură exis
tentă uneori intre secretar și 
ceilalți membri din birou.

Asociațiile studenților comu
niști din Galați au în vedere, 
pentru acest an, mal puțin cău
tarea unor noi modalități în 
educarea politică a studenților, 
cit mai ales creșterea eficienței 
acestor modalități. „Mutarea 
centrului de greutate de la ni
velul facultăților la nivelul că
minelor. combaterea formalis
mului, optimizarea sistemului 
informațional de la masa de stu- 
denți la reprezentanții lor in 
consiliile de conducere vor duce, 
sintem siguri — ne-a spus Dan 
Iordăchescu — la o pregătire 
superioară, implicit la rezul
tate bune și foarte bune".

Adunările. 
reprezentanților 

cadrelor didactice
în pregătirea Congresului e- 

ducațiel și învățămîntului. In 
perioada 1—14 septembrie, «u 
fost organizate adunări ale ca
drelor didactice în unitățile de 
învățămînt și adunări ale repre
zentanților acestora pe județe 
și instituții de Invățămint supe
rior. De asemenea, au avut loc 
consfătuirile anuale ale cadre
lor didactice din Invătămîntul 
preșcolar, primar, gimnazial, li
ceal, profesional și de maiștri.

Cu acest prilej, au fost anali
zate, în spirit critic și autocritic, 
rezultatele obținute tn anul de 
învățămînt 1978—1979 In pregă
tirea șl educarea preșcolarilor, 
elevilor și studenților și măsu
rile ce se impun pentru perfec
ționarea acestei activități în noul 
an de învățămînt. în lumina in
dicațiilor date de secretarul ge
neral al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, Ia plenara 
C.C. al P.C.R. din luna iulie a a- 
cestui an, și la consfătuirea de 
lucru de la C.C. al P.C.R. de la 
începutul acestei luni, a preve
derilor Legii educației și învă- 
țămintului, au fost adoptate 
programe de măsuri pentru des
chiderea și desfășurarea în buna 
condiții a noului an de învăță- 
mint. De asemenea, au fost su
puse dezbaterii proiectele planu
rilor de învățămînt elaborate pe 
baza hotărîrilor partidului pri
vind perfecționarea Întregului 
proces instructiv-educativ din 
școli, pregătirea temeinică pen
tru muncă și viață a tineretu
lui, educarea sa în spirit comu
nist, revoluționar. Participant!! 
au apreciat că proiectele planu
rilor de învățămînt creează 
condiții pentru înfăptuirea o- 
biectivelor puse de partid tn 
fața învățămîntului, concretizea
ză mai bine modalitățile de le
gare a învățămîntului de prac
tică, de cercetare, de cerințele 
vieții sociale, asigurind o mai 
bună pregătire a elevilor și stu
denților in domeniul științelor 
fundamentale, stabilind un ra
port corespunzător intre disci
plinele fundamentale de cultu
ră generală și social-politice și 
cele de specialitate și asigurind 
condiții pentru policalificarea e- 
levilor și pregătirea in profil 
larg a studenților. Totodată, au 
fost formulate numeroase pro
puneri și sugestii pentru îmbu
nătățirea planurilor de tnvăță- 
mînt în vederea supunerii lor 
spre dezbatere și aprobare Con
gresului educației și Învățămîn
tului. .

Participanțil ta adunările re
prezentanților cadrelor didacti
ce pe județe au adresat telegra
me C.C. al P.C.R., secretarului 
general al partidului, tovarășul 
NICOLAE CEAUȘESCU, In 
care se exprimă sentimente de 
adincă recunoștință pentru grija 
și preocuparea statornică mani
festate de partidul și statul nos
tru față de continua dezvoltare 
și perfecționare a învățămîntu
lui, precum și hotărirea fermă 
a tuturor cadrelor didactice de 
a nu precupeți nici un efort 
pentru a ridica procesul instruc
tiv educativ din școală la un 
nivel calitativ superior, a da pa
triei cadre temeinic pregătite 
pentru muncă și viață, construc
tori activi și conștient! ai noii 
societăți. Reprezentanții corpu
lui didactic se angajează, tot
odată, să intîmpine Congresul 
al XII-lea al partidului cu bune 
rezultate in munca de instruire 
și educare comunistă, revoluțio
nară, a tinerei generații, rezul
tate demne de marile înfăptuiri 
ale poporului nostru angajat pe 
calea edificării socialismului și 
comunismului în România.

Nu mai fusesem vreodată la 
Hunedoara, dar, cind am pă
truns in oraș, totul mi s-a părut 
familiar. Și aceasta pentru că 
lumea oțelului are legenda ei, 
pe care o auzisem de nenumă
rate ori. Știam, de exemplu, că 
apa C'emei, care trece chiar pe 
la temelia Combinatului siderur
gic, oglindește Ordinul Steaua 
Republicii Socialiste România 
clasa întîi, primit anul acesta și 
fixat pe frontonul de la poarta 
principală și am văzut, intr-ade
văr, licărul de argint al acestui 
blazon muncitoresc reflectat în 
undele repezi. Știam, mai ales, 
că in fața cuptoarelor dogori
toare îl voi găsi, la datorie, pe 
vestitul oțelar Ștefan Tripșa, 
despre care s-au scris zeci și 
zeci de articole, și, intr-adevăf, 
„nea Fane" se afla . acolo, cu 
chipul iluminat de jocul flăcă
rilor. In privința sa insă, trebuie 
să mărturisesc, presupunerile nu 
s-au dovedit chiar exacte. Mi-l 
închipuiam copleșit de propriul 
său renume și, in orice caz, lip
sit de elanul de-a mai angaja 
o discuție cu un vizitator, dar 
el s-a manifestat, dimpotrivă, ca 
un tinăr pentru care totul este 
nou și captivant. Mi-a vorbit cu 
însuflețire despre munca de 
oțelar, dar n-a omis nici să ia 
in derîdere, caustic, prejudecă
țile care mai persistă in legătură 
cu această muncă.

Cine vizitează secția O.S.M. 2 
a Combinatului siderurgic și 
vrea să cunoască tineri trebuie 
să meargă la... Cuptorul tinere
tului. Aici, in fața gurii incan
descente spre care nu poți privi 
decit printr-o sticlă colorată, 
ața cum te uiți la soare, stau 
de vorbă cu unul dintre ei, 
Gheorghe Bărbuș. Pare un ado
lescent care ți-a pus in joacă o 
salopetă și o cască, dar în reali
tate este prim-topit.or ți „oame
nii lui" îl consideră un oțelar ta
lentat, îl respectă. Da, pentru 
munca de oțelar trebuie talent. 
Fonta și fierul vechi care intră 

Pe ogoare:

OFENSIVA NEÎNTRERUPTĂ * 
PENTRU CEA MAI SCURTĂ

CAMPANIE DE RECOLTARE!

FLUX CONTINUU : DUPĂ RECOLTAT, 
IMEDIAT LA SEMĂNAT

La I.A.S. Segarcea, 12 combine recoltează porumbul la ferma nr. 9. 
Combinele sint de la Colopăr, Șimnic și Murgași, unde nu 8-a în
ceput recoltatul. „Cele 240 ha, după cum ue spune șefa de fermă 
Victoria Andrei, vor fi recoltate pînă la 20 septembrie. In altă tarla, 
la aceeași fermă, se seamănă orzul pe ultimele hectare. Pentru efi
ciență și operativitate au fost cuplate cite două semănători**.

TNTÎRZIERI IN DEZAVANTAJUL PRODUCȚIEI
La C.A.P. Țuglul, datorită organizării defectuoasa a fluxului de re

coltare, floarea-soarelul este depozitată direct in cimp unde adese
ori rămtne și peste noapte, O Inttrzlera tn dezavantajul producției, 
păgubitoare.

in cuptor ca într-un recipient de 
alchimist pentru a se transforma 
in oțel ■ strălucitor și flexibil re
zervă destule surprize oamenilor 
și dacă ei nu au vocația muncii 
la temperaturi inalte, in sensul 
și propriu și figurat al cuvîntu- 
lui, metamorfoza nu. se mai re
alizează. Există, apoi, situații 
excepționale, cărora trebuie să 
le faci față cu prezență de spi
rit și cu îndrăzneală bărbătească.

„Se poate intimpla, îmi ex
plică Gheorghe Bărbuș, să se 
perforeze pragul fals, de dolo- 
mită și să se reverse in afara 
cuptorului oțelul topit. Atunci...". 
Atunci, priveliștea poate părea 
superbă — o jerbă de scintei, 
de o bogăție inepuizabilă — dar 
pe cine îl lasă inima s-o con
temple ? Frumusețea ei este 
eclipsată de marea primejdie pe 
care o reprezintă, iar oțelarii, 
trebuie, in asemenea momente, 
să se joace, pur și simplu, cu 
focul, asemenea unor dresori 
care determină o fiară înfuriată 
să intre in cușcă. Dumitru Ghi- 
țuică, unul dintre ajutoarele 
prim-topitorului, este considerat 
un specialist in asemenea inter
venții. Pe el, oțelul în stare de 
lavă pîrjolitoare nu-l găsește 
niciodată nepregătit. Și cum l-ar 
găsi, dacă il cunoaște așa cum 
îșt cunoaște propria-i viață ?

Ce înseamnă, pentru oamenii 
din fața cuptoarelor, Ziua meta
lurgistului ? înseamnă, înainte 
de toate, prilejul de a raporta 
cu fruntea sus obținerea de noi 
succese, ba O.S.M. II au fost 
realizate peste plan, de la începu
tul anului și pină in prezent, 
6 600 tone de oțel, din care 800 
reprezintă contribuția cuptorului 
tineretului. Tinerii prîm-topitori 
Gheorghe Bărbuș, Cornel Bucur 
și Cornel Rusu au lansat iniția
tiva „Fiecare echipă de oțelari 
sd producă zilnic cel puțin două 
tone de oțel peste plan" și aceas
tă inițiativă s-a extins. Ei «-au 
deprins si lucreze contracrono- 
metru, reușind, de exemplu, ca

în ultima vreme să elaboreze 
unele șarje in numai șase ore 
față de opt și un sfert, cite se 
prevăd in mod obișnuit.

Tinerii îmi dezvăluie un secret 
al lor, care merită să facă parte 
fără îndoială, din cuprinzătoarea 
legendă a lumii oțelului. „Chiar 
dacă ne aflăm în oraș, spun ei, 
tot ne dăm seama ce se intimplă 
aici, la cuptor, cu șarja, urmă
rind fumul care iese pe coșuri. 
Culoarea lui, mai bine zis nuanța 
lut, ne dă indicații precise". 
...Si privești departe, in zare, și 
să spui oamenilor din jur ce se 
petrece la locul tău de muncă, 
de care nu te poți niciodată 
despărți cu adevărat, iată o artă 
a descifrării semnelor mai emo
ționantă decit orice astrologie.

Cuptorul tineretului se numără 
printre cuptoarele cu cele mai 
bune rezultate din secție. In lim
baj tehnic i se mai spune sim
plu : cuptorul numărul unu. Dar 
eu mă gîndesc, privindu-i pe ti
nerii oțelari care nici in timpul 
sumarei discuții cu mine nu 
pierd din vedere focul duduitor, 
că această cifră are poate și o 
altă semnificație, indicînd locul 
ideal către care aspiră flecare 
dintre ei.

ALEX ȘTEFANESCU

OPERATIVITATE LA RECOLTAT- 
PRODUCȚII SPORITE • 

IN HAMBARE

La cooperativa agricolă din 
Padea sint mobilizate în cimp 
la recoltatul porumbului 12 
combine și 300 oameni. Viteza 
zilnică realizată : aproape 60 de 
ha. „în următoarele 3—4 zile, 
putem încheia culesul întregii 
suprafețe de 543 ha cultivate cu 
porumb — ne spune ing. Stan 
Goanț.ă, președintele cooperati
vei. Față de o producție pla
nificată de 5 300 kg la ha, 
estimăm să realizăm 7,5—8 mii 
kg".

Cum se acționează In lan ? 
Cele 12 combine sînt distribuite 
pe 3 formații complexe, în care 
sînt cuprinse și mijloacele de 
transport și combinele pentru 
tocat cocenii. Știuletii de po
rumb, în limita posibilităților, 
sint expediați spre bazele de 
recepție, iar resturile vegetale, 
adică tulpini și pănuși, sînt de
pozitate la capul locului sub 
formă de siloz. în terenurile 
eliberate se intră cu plugurile, 
iar de citeva zile a început și 
semănatul la orz. ba ora cind 
apar aceste rînduri cele 200 h«. 
destinate acestei culturi au fosW 
însămînțate.

De această complexă activita
te, de la recoltat la semăa|I, 
răspund doi tineri special”1? 
Inginerii Marin Dănișor și 
Cornel Dumitrescu. Am notat 
citeva elemente semnificative 
din dialogul purtat la punctele 
de lucru. Prezenta campanie va 
fi cea mai scurtă, fapt realizat 
prin valorificarea la maximum 
a capacităților de muncă.

Sînt, desigur, și unele proble
me care ridică semne de în
trebare. Prima și cea mai im
portantă este aceea legată da 
neconcordanța. intre ritmul de 
recoltare și capacitatea de de
pozitare. Pentru cele 60 ha re
coltate zilnic sînt insuficiente 10 
autocamioane, fapt pentru care 
la această oră sint în cimp la 
cooperativa agricolă din Padea 
aproape 2 000 tone de știuleți. 
Acest complicat traseu al re
coltei, prin staționarea supli
mentară in grămezi pe pămînt 
& știuleților, și manipularea 
dublă de lncărcat-descărcat 
aduce cu sine pierderi.

„PINĂ LA 1 OCTOMBRIE 
VOM FINALIZA LUCRĂRILE 

DE CAMPANIE"

La Drănic, organizarea muncii 
tn cîmp este diferită. Cu toate 
că aici nu se acționează cu 
combinele de recoltat porumb, 
ritmurile realizate sint la fel de 
mari ca la Padea. Dealtfel, mai 
bine de jumătate din suprafețe
le cu porumb din graficul sta
bilit au fost recoltate prin lu
crări manuale. Peste 200 de co
operatori. in 12 echipe de lu
cru, efectuează concomitent cu 
recoltatul și tăiatul cocenilor 
destinați tnsilozării. ..Pentru 
realizarea acestui grafic, ne 
spune Gh. Boțea, primarul co-^ 
munei, avem angajat la muncă® 
In cîmp tot satul sub directa 
coordonare a specialiștilor, a 
șefilor de fermă, fiecare avlnd 
sarcini precise de îndeplinit. Și, 
fără îndoială pină la sfîrșitul 
lunii, acționînd în același ritm, 
putem încheia recoltatul la ma
joritatea culturilor". Dealtfel 
la Drănic s-a Încheiat recolta
tul la floarea soarelui și semă
natul orzului. Peste citeva zile 
vor intra în acțiune și combi
nele pe cele 100 ha cu program 
de mecanizare complet.

Foto-anchetă realizată de 
ȘTEFAN DORGOȘAN 

fi VALERIU TANASOF



TELEGRAME
Tovarășului IOSIP BROZ TITO

Președintele Republicii Socialiste Federative Iugoslavia
BELGRAD

Dragă tovarășe Tito,
Aflînd cu adîncă tristețe de tragicul accident de cale ferată de 

la Stalaci, care a provocat numeroase victime omenești, vă adresez 
cele mai profunde condoleanțe din partea poporului român și a 
mea personal.

Vă rog să transmiteți familiilor îndoliate expresia întregii 
noastre compasiuni.

NICOLAE CEAUȘESCU

Excelenței Sale
Domnului RODRIGO CARAZO ODIO

Președintele Republicii Costa Rica

SAN JOSE
_Cu prilejul Zilei naționale a Republicii Costa Rica, am plăcerea 

să vă adresez, în numele poporului și guvernului român, precum ș*  
în numele meu personal, calde felicitări. împreună cu cele mai 
bune urări pentru prosperitatea poporului costarican prieten

PROGRAMUL I

6.30 Muzică de promenadă. 6,45 
Porțile Carpaților — documentar 
TV. 9,10 Melodii populare. 9,45 Ro- 
man-foileton: ,,Poldark“ (reluare.” 
ultimului episod). 10,40 în direct 
— cutezătorii! Program cultural- 
artistic pionieresc. 10.55 Muzică 
populară instrumentală.

In jurul orei 11,00 — Trans
misiune directă din municipiul 
Timișoara: Marea adunare
populară prilejuită de vizita 
de lucru a tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general ai 
Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii So
cialiste România, și de deschi
derea anului școlar și univer
sitar 1979—1980.

• Imagini din țară • Din pro
gramele muzicale ale săptămlnii
• Telemagazin. 15,00 Stadion • 
Fotbal: F.C. Baia Mare — F.C. 
Scornicești (divizia A) — transmi
siune directă de la Baia Mare © 
Hochei: Cehoslovacia — U.R.S.S., 
finala turneului internațional de 
la Praga • Finalele campionate
lor mondiale feminine de canotaj 
academic. Selecțiuni înregistrate 
de la Bled (Iugoslavia) • „Oame
nii văzduhului" — reportaj Ia 
Balcaniada aeronautică organizată 
In țara noastră. 17,20 Agenda cul- 
tural-artlstică TV. 17,50 Clubul ti
neretului... la Cîmpulung-Muscel. 
18,35 Săptămînă politică internă și 
Internațională. 18,50 1001 de seri. 
19,00 Telejurnal. 19,55 Teleendclo- 
pedia. 20,20 Film serial: ,,Dallas — 
Compania petrolieră Ewing" — 
episodul 4. 21,10 Varietăți muzical- 
distractive. 21,35 Telejurnal. 22,00 
închiderea programului.

PROGRAMUL 2

19,00 Telejurnal. 19,55 Romanțe. 
20,20 Revista economică TV. 20.40 
Un oraș1 al muzicii: Brașov. 21,35 
Telejurnal. 22,00 închiderea pro
gramului.

NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Socialiste România

GUVERNULUI DE RECONSTRUCȚIE 
NAȚIONALĂ AL REPUBLICII NICARAGUA

Ziua națională a Republicii Nicaragua îmi oferă plăcutul prilej 
de a vă adresa, în numele poporului român și al meu personal, 
calde felicitări și cele mai bune urări.

Vă dorim, dumneavoastră și poporului nicaraguan, succes deplin 
în opera de reconstrucție democratică, de dezvoltare liberă și 
independentă a patriei, pe drumul progresului economic și social.

NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Socialiste România

Tovarășul Ilie Verdeț, prim-mi- 
nistru al Guvernului Republicii 
Socialiste România, a adresat 
președintelui Consiliului de Mi
niștri al Republicii Populare 
Ungare. Gydrgy Lazar, cu ocazia 
aniversării zilei sale de naștere, 
o telegramă prin care îi

I rimiri la primul ministru al guvernului
I mul ministru al Guvernului 

Republicii Socialiste România, 
tovarășul Ilie Verdeț, a primit, 
rineri după-amiază, pe noul 
ambasador al Republicii Liban 
In țara noastră, Samih El-Baba, 
In vizită protocolară de prezen
tare.

Cu acest prilej, a avut Ioc o

în cadrul întîlnirilor de lucru 
Pe care le-a avut cu delegați la 
Congresul Mondial al Petrolului, 
tovarășul Vasile Patilineț, mi
nistrul minelor, petrolului și 
geologiei, a avut convorbiri, în 
cursul zilei de vineri, cu A. Le
wis jr„ fost președinte al com
paniei americane, „Gulf“. actual
mente consilier- al companiei și 
vicepreședinte al Organizației 
Congreselor Mondiale ale Petro
lului.

Tovarășul Ștefan Andrei, mi
nistrul afacerilor externe, l-a 
primit pe Yuzuru Murakami, 
nouj ambasador extraordinar și 
plenipotențiar al Japoniei în 
Republica Socialistă România, 
în legătură cu apropiata prezen
tare a scrisorilor de acreditare.

în. cadrul manifestărilor orga
nizate în țara noastră cu prile
jul celei jde-a XXXV-a aniver
sări a victoriei revoluției 
socialiste în Bulgaria, vi
neri după-amiază a avut 
loc, în aula Institutului de 
învățămînt superior din Sucea
va, o adunare festivă, la care 
au participat tovarășul Traian 
Gârbă, prim-secretar al Comi
tetului județean Suceava al 
P C.R.. președintele Comitetului 
e; icutiv al Consiliului popular 
județean, reprezentanți ai orga
nelor locale de partid și de stat 
și ai organizațiilor de masă și 
obștești, conducători de între
prinderi și instituții, numeroși 
oameni ai muncii.

Relevînd semnificația istorică 
a actului revoluționar de la S 
septembrie 1944, care a marcat 
eliberarea poporului bulgar de 
sub dominația fascistă și ex
ploatarea capitalistă, tovarășul 
Mihai Găinariu, secretar al Co
mitetului județean Suceava al 
P.C.R., vicepreședinte al Comi
tetului executiv al Consiliului 
popular județean, a evidențiat 
succesele remarcabile obținute 
sub conducerea Partidului Co
munist din țara Vecină și prie
tenă în cei 35 de ani care au 
trecut de la victoria revoluției 
socialiste în Bulgaria.

Vorbitorul a arătat că poporul 
român, ca prieten apropiat al 
poporului bulgar, urmărește cu 
admirație realizările sale in 
construcția socialistă și se bucu
ră sincer pentru ele. Totodată, 
a adresat harnicului și talenta
tului popor bulgar călduroase 
felicitări, urîndu-i noi și impor
tante succese in înfăptuirea ho- 
tăririlor celui de-al XI-lea Con
gres al Partidului Comunist 
Bulgar.

în continuare a luat cuvîntul 
ambasadorul Republicii Popu
lare Bulgaria la București. Pe- 
tăr Danailov, care, după ce a a- 
dresat mulțumiri pentru sărbă
torirea Zilei naționale a Bulga
riei în România și a transmis 
felicitări nentru realizările po
porului român și ale suceveni
lor, s-a referit la semnificația 
victoriei revoluției socialiste în 
țara sa, subliniind că acest act 
Istoric înfăptuit sub conducerea 
Partidului Comunist Bulgar a 
deschis calea unor înfăptuiri 
fără precedent.

Evocînd tradiționala prie
tenie româno-bulgară, vorbi
torii au subliniat că rela
țiile dintre cele două țări și 
popoare, dintre Partidul Comu
nist Român și Partidul Comu
nist Bulgar, s-au dezvoltat pu
ternic în anii socialismului, un 
rol hotărîtor în aprofundarea 
lor avindu-1 întilnirile dintre 
tovarășii Nicolae Ceaușescu și 
Todor Jivkov, care au deschis 
noi șl largi orizonturi cooperării 
bilaterale pe multiple planuri. 

transmite salutări cordiale Îm
preună cu cele mai bune urări 
de sănătate și noi succese in 
activitatea pe care o desfășoa
ră în interesul poporului un
gar vecin și prieten, pentru dez
voltarea colaborării dintre ță
rile noastre.

convorbire desfășurată in.tr-0 
atmosferă cordială.

★
Primul ministru al guvernului, 

tovarășul Ilie Verdeț, a primit, 
vineri la amiază, pe ambasado
rul Republicii Arabe Egipt, la 
București, Hassan Abdel Aal Na- 
yel, în legătură cu încheierea 
misiunii sale în țara noastră.

în folosul ambelor popoare, al 
cauzei socialismului și păcii in 
lume.

în organizarea Institutului ro
mân pentru relațiile culturale 
cu străinătatea și Asociației de 
prietenie româno-japoneză, vi
neri a avut loc în Capitală o 
demonstrație de Ikebana — artă 
tradițională japoneză a aranjă
rii florilor.

Cu acest prilej, maestrele 
Chiyo Onaka și Ayako Yama- 
naka, reprezentantele vestitei 
școli de aranjamente florale 
Sogetsu, au prezentat o origi
nală demonstrație practică.• • • •

CIUDAD DE MEXICO — închiderea celei de-a X-a ediții

a Jocurilor Mondiale Universitare

UN STRĂLUCIT SUCCES AI SPORTULUI ROMÂNESC
Fe stadionul olimpic din Ciudad de Mexico s-a încheiat 

cea de-a 10-a ediție a Jocurilor mondiale universitare 
competiție care a polarizat timp de două săptămini 
interesul amatorilor de sport de pretutindeni.

La această tradițională între
cere polisportivă de mare am
ploare (au participat peste 5 000 
de sportivi și sportive), care a 
constituit în acest an preolimpic 
un important test in vederea 
J.O. din 1980, studenții sportivi 
din România socialistă s-au 
comportat strălucit, situîndu-se 
pe locul trei, din peste 100 de 
țări participante, realizînd astfel 
un succes de mare prestigiu 
pentru sportul românesc. Parti- 
cipind la numai șapte dintre 
cele 10 discipline înscrise in 
programul Universiadei, repre
zentanții eulorilor sportive ro
mânești s-au numărat printre 
protagoniștii întrecerilor, reușind 
să cucerească 31 DE MEDALII, 
dintre care 13 DE AUR. 3 DE 
ARGINT și 15 DE BRONZ.

Buchetul trofeelor românești 
a fost încununat în ultima zi cu 
splendida victorie a atletului 
ILIE FLOROIU, care a cîștigat 
proba de 5 000 m,. obținînd a 
doua medalie de aur, după ce 
fusese învingător cu cîteva zile 
înainte in cursa de 10 000 m.

Așteptată cu mare interes, 
proba de 5 000 m a oferit o dis
pută palpitantă în care s-au 
angajat, încă din start, Ilie Flo- 
roiu și concurenții mexicani 
Jose Gomez și Enrique Aquino, 
puternic încurajați de zecile de 
mii de spectatori prezenti în 
tribunele stadionului olimpic la 
ultima zi a finalelor atletice. 
Floroiu, cu o trenă susținută, a 
anihilat cu succes încercările 
partenerilor săi de întrecere de 
a-1 depăși. El s-a desprins în 
ultima parte a cursei în cîștigă- 
tor sigur, obținînd o victorie 
clară, care l-a consacrat ca cel 
mai bun fondist al Jocurilor. 
Iată clasamentul probei: 1.
ILIE FLOROIU (România) — 
14’12”9/10 ; 2 Jose Gomez
(Mexic) —' 14’15”4/10 ; 3. En
rique Aquino (Mexic) — 14’18” ;
4. Samuel Nyariki (Kenya) — 
14’35”2/10 ; 5. Antonio Preito
(Spania) — 14’39”l/10 ; «. 

în Editura Politică 
au apărut in seria: 

„Din gîndirea social* * 
politică a președinte

lui României 
NICOLAE 

CEAUȘESCU" 
volumele în limba 

maghiară :

„Umanismul socialist" 
și „Lichidarea sub
dezvoltării, a decala
jelor dintre state, fău
rirea noii ordini eco
nomice internaționale 
— probleme cardinale 
ale zilelor noastre"

Dezvoltarea colaborării 
științifice 

româno-sovietice
După cum s-a mal anunțat, de 

curind, ne-a vizitat țara acad, 
prof. A.M., Prohorov, laureat al 
premiului Nobel, membru al 
Prezidiului Academiei de științe 
a U.R.S.S., directorul Institutu
lui de fizică „P. N. Lebedev” 
din Moscova. Cu acest prilej, a 
fost semnat un protocol cu pri
vire la dezvoltarea . colaborării 
tehnico-științifice între cercetă
torii români și sovietici în do
meniile fizicii, chimiei, electro
nicii și biologiei.

Referindu-se Ja vizita sa în 
România, la întîlnirile si convor
birile pe care le-a avut cu oa
menii de știință români. Oaspe
tele a avut cuvinte de apreciere 
la adresa institutelor de cerce
tări din București și a Universi
tății din Brașov, pe care le-a cu
noscut cu acest prilej. „Aș vrea 
să mă opresc, insă, asupra unei 
vizite care mi-a plăcut foarte 
mult — a spus A.M. Prohorov. 
Este vorba de vizita la Institutul 
Central de Chimie, pe care-1 
conduce acad. Elena Ceaușescu 
împreună cu domnia sa. am dis
cutat despre o serie de proble
me generale privitoare la dez
voltarea științei și la rolul știin
ței în omenire. De asemenea, am 
analizat problemele concrete ale 
cuceririlor contemporane ale 
științei și aplicarea lor în dife
ritele domenii ale economiei na
ționale. Mi-a făcut o deosebită 
plăcere faptul că tovarășa Elena 
Ceaușescu consideră că este ne
cesar ca fizicienii să lucreze în 
strînsă colaborare cu alți oameni 
de știință, atît în domeniul chi
miei și biologiei, cît și pentru 
economia națională”.

în ceea ce privește conlucra
rea dintre oamenii de știintă ro
mâni si sovietici, oaspetele a 
subliniat : „Colaborarea noastră 
în domeniul fizicii s-a dezvo’tat 
și se dezvoltă cu mult succes. 
Acest lucru ne-a permis să ex
tindem conlucrarea si în dome
niile chimiei, biologiei și medici
ne!, ca și în folosirea, de exem
plu, a laserilor în -constructi'e 
de mașini. Protocolul pe care 
l-am semnat cuprinde o sferă 
largă de probleme actuale, sta
bilind, din ace't punct de vede
re. foarte bune perspective de 
colaborare”.

Hillary Tuwei (Kenya) — 
14’50”6/10.

Dublu campion mondial uni
versitar. Ilie Floroiu realizează 
în capitala mexicană una din
tre cele mai bune performanțe 
din cariera sa sportivă.

Originar din comuna Izvoarele 
(județul Tulcea), în vîrstă de

TRICOLORII - LOCUL TREI 
PE NAȚIUNI

Iată clasamentul final pe medalii al Jocurilor mondiale uni
versitare : 1. U.R.S.S. 76 (34 de aur, 28 de argint, 14 de bronz) ; 
2. S.U.A. 51 (21-14-16); 3. ROMANIA 31 (13-3-15); 4. R. D.
Germană 15 (6—4—5) ; 5. R.F. Germania 16 (4—6—6) ; 6. Unga
ria 8 (4—2—2) ; 7. Italia 10 (3—2—5) ; 8, Olanda 9 (2—4—3) ; 9. 
Polonia 8 (2—3—3) ; 10. Cehoslovacia 5 (2—0—3) ; 11. Anglia 11 
(1—6—4) ; 12. Japonia 11 (1—4—6) ; 13. Mexic 4 (1—2—1) ; 14. 
Brazilia 3 (1—2—0) ; 15. R.P. Chineză 6 (1—1—4).

In total, au obținut medalii un număr de 29 de țări.

26 de ani, Ilie Floroiu este 
proaspăt absolvent al Facultății 
de educație fizică din cadrul 
Institutului pedagogic din Con
stanța, membru al clubului 
Farul.

Foarte echilibrată a fost șl 
cursa feminină de 800 m, in 
care sportiva româncă Fița 
Lovin a ciștigat medalia de 
bronz, fiind cronometrată cu 
timpul de 2’00”81/100. Victoria 
a revenit Nadejdei Mușta 
(U.R.S.S.) — 2’00”50/100, urmată 
de coechipiera sa Olga Dvirna 
— 2’00”77/100.

în proba masculină de ștafetă 
4X100 m, echipa Italiei, avîndu-1 
în ultimul schimb pe recordma
nul mondial Pietro Mennea. a 
egalat recordul european stabi
lit pe același stadion, la J.O. 
din 1968, de formația Franței, 
cu 38”42/100.

O performanță remarcabilă a 
obținut sportivul polonez Wla- 
dislaw Kozakiewicz, învingător 
In proba de săritura cu prăjina,

La Sala Palatului Republicii 
Socialiste România a avut loc, 
vineri dup.a-amiază, ședința de 
închidere a lucrărilor celui de-al 
X-lea Congres Mondial al Pe
trolului. Au participat Ion 
Pățan și Virgil Trofin, vlceprim- 
minlștri ai guvernului, Gheor- 
ghe Pană, primarul general al 
Capitalei, Nicolae Constantin, 
viceprim-ministru al guvernului, 
președintele Comitetului de Stat 
al Planificării, Ion Ursu, prim- 
vicepreședinte al Consiliului Na
țional pentru Știință și Tehno
logie, membri ai guvernului, 
alte oficialități române.

Luînd cuvîntul în deschiderea 
ședinței, Vasile Patilineț, mi
nistrul minelor, petrolului și 
geologiei, președintele Comi
tetului român de organizare a 
congresului, a apreciat modul In 
care s-au desfășurat lucrările, 
rezultatele însemnate cu care se 
încheie cele șase zile de dez
bateri. Deosebit de importante
le alocuțiuni generale asupra 
tendințelor dezvoltării indus
triei petrolului pe plan mon
dial — a arătat vorbitorul — 
dezbaterile în sesiunile tehnice 
și la mesele rotunde, comuni
cările științifice au prilejuit g 
confruntare deschisă și loială de 
opinii, un schimb util de cu
noștințe și experiență. Toți cei 
prezenți au avut, astfel, de cîș- 
tigat și putem să afirmăm că 
întreaga omenire va beneficia 
de impulsul dat promovării 
noului în politica, știința și teh
nologia petrolului.

în continuare, vorbitorul a 
spus : Din discuțiile cu un marș 
număr de participanți am reți
nut înalta apreciere dată im
portantei cuvintări a președin
telui Nicolae Ceaușescu. îmi ex
prim satisfacția că dezbaterile 
au decurs în spirit colegial și au 
reflectat gîndirea președintelui 
nostru, în special în ceea ce pri
vește necesitatea amplificării 
cercetării și dezvoltării tehnolo
giilor de recuperare a petrolu
lui din zăcăminte, creșterii pro
ducției mondiale de petrol, re
gimului sever de economii care 
se impune, ca și necesitatea e- 
vitării vertiginoasei escala
dări a prețurilor pe piața mon
dială a petrolului. Nu mai pu
țin importante au fost dezbate
rile referitoare la noile surse 
de energie și în special valoro
sul apei lansat de președintele 
României ca la deviza congre
selor de la Moscova și Tokio să 
se adauge „Petrolul in slujba 
păcii, pentru progresul ome
nirii”.

După ce a adresat mulțumiri 
reprezentanților conducerii Or
ganizației Congreselor Mondiale 
ale Petrolului, tuturor partici- 
panților pentru activitatea de
pusă în perioada de pregătire și 
în timpul desfășurării lucrări
lor, vorbitorul a spus în în
cheiere :

Vă rog ca, odată întorși în 
țările dumneavoastră, să duceți 
și să transmiteți popoarelor 
dumneavoastră salutul și mesa
jul de pace și prietenie, de co
laborare pe multiple planuri ale 
poporului român, dorința sa 
fierbinte de a-și aduce contri- 

cu un nou record al Jocurilor
— 5,60 m. Pe locul secund, cu 
același rezultat (5,60 m), s-a 
clasat francezul Philippe Hou- 
vion.

Iată ceilalți cîștigători: sări
tura în înălțime masculin ; 
Gerd Nagel (R.F. Germania) — 
2,28 m (nou record al Jocuri
lor) ; aruncarea suliței mascu
lin : Helmut Schreiber (R.F 
Germania) — 88,68 m (nou 
record al Jocurilor) ; 800 m
masculin : Evans White (S.U.A.)
— l’48”87/100 ; ștafeta 4X400 m 

masculin : S.U.A. — 3’00”98/100 
(nou record al Jocurilor) ; șta
feta 4X100 m feminin : U.R.S.S 
— 43”14/10O.

Universiada din Mexic a pri
lejuit din nou puternica afir
mare a gimnasticii feminine 
românești, care și-a ilustrat 
valoarea sa internațională ri
dicată în primul rînd prin 
TEODORA UNGUREANU, per
formera delegației noastre și. 
intr-un fel, eroina Jocurilor. 
După cum se știe. Teodora 
Ungureanu a obținut ea singură 
șase medalii, cucerind titlul de 
campioană mondială universi
tară absolută Ia Individual 
compus, alte două medalii de 
aur la paralele și bîrnă, două 
medalii de argint și una de 
bronz. Presa mexicană, specia
liștii prezenți la marea între
cere a studenților, au elogiat-G 
pe gimnasta noastră pentru 
înalta măiestrie demonstrată în
concurs.

Al X-lea Congres Mondial al Petrolului

PENTRU CA SPERANȚELE DE AZI 
SĂ DEVINĂ CERTITUDINI, MÎINE!

buția la soluționarea In sens 
pozitiv a marilor probleme ale 
contemporaneității, inclusiv în 
problema petrolului.

Mulțumind, la rindul său Co
mitetului român pentru organi
zare, George Govier, președinte
le Comitetului pentru programele 
științifice ale Congreselor Mon
diale ale Petrolului, a arătat că, 
în ansamblu, programul științi
fic și tehnic a constituit un suc
ces, realizindu-și obiectivul. In 
primul rînd, a spus el, prin cu- 
vintarea președintelui Nicolae 
Ceaușescu, care ne-a oferit o 
bună imagine a industriei pe
troliere românești, 'lunga sa is
torie și performanțele sale im
presionante pe plan tehnologic.

în încheiere a luat cuvîntul 
Wilhelm von Ilsemann, pre
ședinte al Organizației Congre
selor Mondiale ale Petrolului, 
care a apreciat că prin caracte
rul și conținutul științific al lu
crărilor, prin buna organizare și 
larga participare de care s-a 
bucurat, reuniunea de la Bucu
rești a constituit un mare succes. 
Avem multe motive să feli
cităm Comitetul român de or
ganizare a congresului, a arătat 
vorbitorul.

în continuare, vorbitorul a 
spus: Avînd în vedere situația 
energetică mondială și luînd in 
considerare ideile expuse de 
președintele Nicolae Ceaușescu 
în cuvîntarea rostită la deschi
derea lucrărilor, Consiliul per
manent al Congreselor Mondiale 
ale Petrolului a căzut de acord 
asupra unei rezoluții în care se 
menționează printre altele ne
cesitatea ca toți consumatorii de 
energie și de produse petroliere 
să-și dubleze eforturile în uti
lizarea înțeleaptă și conservarea 
acestor resurse epuizabile.

Consiliul permanent a adoptat 
decizia de a accepta Republica 
Populară Chineză ca membru al 
Consiliului permanent.

Consiliul permanent a hotărît, 
de asemenea, ca cel de-al XI-lea 
Congres Mondial al Petrolului 
să se țină la Londra.

în încheiere, a spus vorbitorul, 
aș dori să mulțumesc gazdelor 
noastre în modul cel mai cor
dial. în numele participanților 
la congres, aș dori să felicit pe 
membrii Comitetului român de 
organizare, pentru marele succes 
pe care l-au obținut prin găzdui
rea acestui congres și să le a- 
dresez sincerele noastre mulțu
miri pentru efortul enorm și cea 
mai plăcută cooperare.

înainte de a declara închise 
lucrările congresului, rog să se 
transmită președintelui Nicolae 
Ceaușescu salutările congresului 
nostru, precum și mulțumiri 
doamnei Elena Ceaușescu pen
tru interesul cu care au urmărit 
desfășurarea lucrărilor acestui 
for.

Congresul a reales pe domnul 
Wilhe'm von I'semann ca pre
ședinte a! Organizației Congrese
lor Mondiale ale Petrolului. Ca 
vicepreședinți au fost aleși Ion 
Antonică (România) și reprezen
tanții Franței, S.U.A. și U.R.S.S.

★
în aceeași zi, organele de 

pregătire și de conducere 
ale Congresului Mondial al Pe
trolului au oferit o recepție în 
onoarea participanților.

Ion Checicheș, cîștigător al 
medaliei de aur la inele. Anca 
Grigoraș și Kurt Szilier, me- 
daliați cu argint și bronz in 
concursul special pe aparate, âu 
fost, de asemenea, demni repre
zentanți ai gimnasticii noastre 
aflate în continuu progres.

O altă protagonistă a Jocu
rilor mondiale universitare a 
fost înotătoarea Carmen Bu- 
naciu, elevă de 17 ani din 
București, învingătoare în pro
bele de 100 m spate, cu 
1’03”35/100 — nou record națio
nal și 200 m spate, cu 2’16” 
20/100, rezultate ce o situează 
printre cele mai valoroase îno
tătoare din lume la acest stil.

La atletism, alături de life 
Floroiu, s-au evidențiat clu
jeanca Eva Zorgii-Raduly, cîștl- 
gătoare la aruncarea suliței, cu 
un nou record national — 
67,20 m, Natalia Mărășescu și 
Paul Copu, medaliați cu aur in 
probele de 1 500 m și, respectiv, 
3 000 m obstacole, Florența 
Tatu, Mihaela Loghin și Fița 
Lovin.

în competiția de tenis, Virgi
nia Ruzici s-a situat de două 
ori pe tabelul învingătorilor, în 
probele de dublu fete (în pere
che cu Florența Mihai) și dublu 
mixt (alături de Traian Marcu) 
și a obținut medalia de bronz 
în proba de simplu.

Au mal cucerit medalii de 
bronz echipa de fotbal și «cri- 
merii noștri.

întrecerile studențești de la 
Ciudad de Mexico au constituit 
un util prilej de verificare a 
potențialului sportului românesc 
în vederea- Jocurilor Olimpice 
de la Moscova, un puternic sti
mulent în pregătirea tuturor 
sportivilor noștri pentru obți
nerea de noi performante la 
viitoarele competiții internațio
nale.

★
Cu prilejul festivității de în

chidere a Universiadei de la 
Ciudad de Mexico, președintele 
Federației internaționale a spor
tului universitar, Primo Nebio- 
lo, a anunțat că viitoarea ediție 
a Universiadei se va desfășura 
în anul 1981 în Spania.

Oameni de știință si experți 
din circa 70 de țări ale lumii ,au 
făcut ieri după-amiază. in Sala 
Mare a Palatului Republicii So
cialiste România, bilanttil fruc
tuosului dialog științific purtat 
în Capitala ospitalieră a țării 
noastre. Și au constatat cu sa
tisfacție că, prin contribuția co
mună a tuturor, speranțele ome
nirii de a găsi soluții la proble
mele energetice cu care se 
confruntă, sînt mai mari și mai 
întemeiate azi decit în urmă cu 
O săptămînă.

Care sînt, de fapt, aceste spe
ranțe născute sau întărite aici 
la București, in cadrul lucrărilor 
congresului? Pâ-mintul e departe 
de a fi secătuit, afirmă specia
liștii, bazîndu-se nu doar pe re
zervele cunoscute in prezent, ci 
pe posibilitățile,de a le extinde, 
oferite de noile cuceriri în do
meniul științei și tehnologiei: 
Să descoperim și să exploatăm 
petrol in apele de mare adînci- 
me, în zonele arctice sau în 
regiunile greu accesibile : să re
cuperăm, cu noile metode ce 
urmează a fi puse in valoare, 
cît mai mult din zăcămintele

Voința de a colabora pentru progresul întregii umanități 
reafirmată de tineri participanți la Congres

LUCIAN EFTIMIE, România : 
Congresul a constituit, in
tr-adevăr, cadrul unui amplu 
schimb de informații și idei de 
cel mai înalt nivel tehnic și 
științific privind ultimele reali
zări pe plan mondial în dome
niul petrolului. Concluziile aces
tor comunicări au fost in gene
ral optimiste, arătînd că știința 
și tehnologia au resursele ne
cesare pentru a contribui la 
soluționarea problemelor ener
getice cu care se confruntă în 
prezent toate țările lumii. Dar 
acest lucru nu este suficient. 
Potențialul de care vorbeam 
trebuie pus în valoare în slujba 
progresului întregii omeniri. Nu 
este nicidecum o opinie strict 
personală. Am fost bucuros să 
o aud exprimată de numeroși 
participanți. Rememorez o fra
ză din intervenția unui tinăr 
specialist de peste hotare, rosti
tă la lucrările unei secțiuni, a 
doua zi după deschiderea con
gresului : „Am auzit cu totii, în 
cuvîntarea președintelui Nicolae 
Ceaușescu, îndemnul de a dez
volta colaborarea, de a face tot 
ce depinde de noi pentru ca 
știința să hu rămînă Ia afir
marea unor adevăruri, ci să 
contribuie în mod real la pro
gresul întregii omeniri". Citesc 
în această opinie — pe care 
cred că o împărtășește pe de
plin nu numai tînăra generație 
de cercetători — dorința jus
tificată a tuturor popoarelor 
lumii ca singurele confruntări 
de pe planeta noastră să rămî
nă cele constructive — așa cum

Cine salvează 
fotbalul

Săptămînă fotbalistică

nostru...
de CORNEL DINU

Ce gindesc acum despre fotba
lul nostru poate fi nou, deși cu 
alte vorbe, dar din ginduti iden
tice am mai spus aceleași lu
cruri cu cițiva ani in urmă. 
Trăim intr-un proces de auto
sugestie colectivă, sigur, in rău. 
Numai așa se poate explica 
cum, orice ai citi despre fotbal 
aduce a „bocet de îngropă
ciune". Vechile obiceiuri au ră
mas destul de primitive, dar nu
mai printr-un asemenea adevăr 
nu se poate explica cum reușim 
să așezăm cite o cărămidă de 
pronaos la monumentul postum 
al acestui joc, altfel, incă in via
ță... Acum citeva toamne, alin- 
tindu-mă in bruma viei ce se 
coace sărutind dealurile am 
trăit să aud îndoielnicul vers . 
„tu care-ai murit fiind in via
ță..." Nu mi-arn închipuit că voi 
putea să stau incă atît de liniș
tit pe eșafodul meseriei mele, In 
care și eu și multe alte milioa
ne de pasionați punem bine tn 
tenționați atîia suflet. Schimbînâ 
fraza de acum cițiva ani, spun 
acum cu mina pe inimă că acest 
„repetent de fotbal" nu poate 
trece clasa pentru că ea nici 
măcar nu este zidită, ca să nu 
mai vorbim că nici nu are cum 
să dispună de profesori și dirl- 
ginți capabili să-l promoveze. Si 
atunci, in acest proces de auto
sugestie in masă la care specia
liștii apelează eu o întreagă ar
hivă de argumente, chipurile 
tehnice, nu mai ne rămine decit 
să rostim sentința — altfel, bine 
pregătită — pentru a claustra St 
unul din putinele divertismente 
cu care ne mai trecem timpul. 
Distrugeți fotbalul ! Mai demn 
mi se pare in atita bijbiială să 
se apeleze la... Iosefini, om veri
ficat in circ și. bineînțeles, foar
te util într-o federație de fotbal, 
tn fond tot un mag a făcut 
marele Inter și avînd și noi ma
gul nostru, este bine să ne fo
losim de el, incadrindu-l in 
această degringoladă tn funcțiile 
de răspundere ale fotbalului ro-

Campionatul diviziei A la 
fothal continuă astăzi cu etapa 
a 7-a, în care sint programate 
următoarele meciuri : Sportul 
studențesc — F.C. Argeș Pitești 
(stadionul Republicii); Dinamo 
— A.S.A. Tg. Mureș (stadionul 
Dinamo); Politehnica lași — 
Gloria Buzău; Chimia Rm. Vil- 
cea — Steaua; S.C. Bacău — 
Universitatea Craiova; Olimpia 
Satu Mare — Jiul Petroșani ; 
F.C.M. Galați — C.S. Tîrgoviște; 
Universitatea CIuj-Napoca — 
Politehnica Timișoara; F.C. Bala 

cunoscute ; să transformăm i- 
menseie rezerve de cărbune sau 
șisturi și nisipuri bituminoase in 
petrol sintetic ; să ne apropiem 
mai mult noile rezerve alterna
tive de energie — atomul, soa
rele, căldura pămîntului. Si tot 
specialiștii — conștienti că re
sursele sînt totuși limitate, iar 
punerea lor integrală în valoare 
constituie un obiectiv de largă 
perspectivă — adaugă pentru 
necesitățile prezentului si ale 
viitorului imediat un nou și bo
gat mănunchi de soluții tehnice 
vizînd stăvilirea risipei, econo
misirea petrolului și energiei.

Aflînd despre toate acestea, o 
întrebare stăruie în mintea 
noastră, a tuturor: ce trebuie 
făcut pentru ca aceste speranțe 
să devină certitudini, realitate 
mîine? Nu doar într-un grup 
restrins de state — privilegiate 
la ora actuală de a avea în ho
tarele lor mai mulți barili de 
petrol sau de a deține portofo
liul noilor soluții tehnico-știin
țifice și forța materială si fi
nanciară necesară pentru a le 
pune in valoare — ci în toate 
țările lumii. Răspunsurile Ia 

sînt Cele din domeniul științei 
— care să ducă nu la irosirea 
aberantă a resurselor, ci la pu
nerea lor în valoare în benefi
ciul tuturor.

JORGE PEREZ NOLASCO, 
Peru : Mă aflu la sfirșitul unei 
șederi fructuoase de opt ani in 
România, timp in care am obți
nut diploma de inginer la Insti
tutul de petrol și gaze din Plo
iești și am urmat, la același 
institut, cursurile post univer
sitare de doi ani cuprinse în 
cadrul Programului ONUDI. 
Am avut posibilitatea să bene
ficiez de un învățămînt foarte 
bun, care se află — ca și știința 
și tehnologia românească din 
domeniul petrolului — în avan
garda realizărilor mondiale. A- 
cum. cind mă reîntorc în Peru, 
voi duce cu mine — spre a îm
părtăși tinerilor specialiști, dar 
și celor mal vîrstnici — nu 
numai cunoștințele acumulate 
Intr-o școală de prestigiu sau 
noutățile științifice aflate în a- 
cest congres, ci și ideile ge
neroase afirmate de președin
tele Nicolae Ceaușescu în cu- 
vintarea rostită la deschiderea 
lucrărilor congresului. Căci șl 
eu am deplina convingere că 
petrolul și noile descoperiri și 
soluții tehnice din acest dome
niu trebuie să servească păcii 
și progresului tuturor țărilor 
lumii, aș spune, în primul rînd 
statelor aflate pe calea dezvol
tării. Aceste țări au un poten
țial uman, inclusiv de speciali
tate, din ce în ce mai puternic.• • e • •

mănesc. Cine știe, poate iese 
vreun porumbel...

Lăsind deoparte zimbetul 
amar ce se hărăzește fotbalului 
românesc noi, puținii oameni de 
fotbal care mai sintem, merită 
să ne respectăm. Astfel, jucind 
din nou sub bagheta și mintea 
profesorului Angelo Niculescu, 
simt acum mai bine ca oricind 
ce nedreptate ni s-a făcut atunci 
cind am fost acuzați că... „tem
porizăm". In ultimii doi ani de 
zile am înțeles sensul acestui 
cuvint, pe care nu-l pricepeam 
atunci cind am fost acuzat de 
el, tocmai prin felul in care prea 
multe echipe ale campionatului 
nostru iși trec timpul din depla
sate — scăpind, chipurile — pă
șind intre fundași și cu porta
rul. Acum nimeni nu mai spune 
nimic, probabil și pentru că 
„termenul tehnic" lansat atunct 
era o simplă scorneală. Oricum, 
pentru că acei binevoitori com- 
petenți au semănat atunci fruc
te minunate pe care le gustăm 
ătlt de ineîntați acum, nu ne ră
mine decit să le mulțumim, ln- 
spirâților...

Miercuri, deci înainte de gin- 
du'l simbetei, prezențele noastre 
tn fotbalul oficial al Europei 
primesc un nou botez ăl focului. 
După aceste rinduri in care 
pentru multi mă joc, dar pen
tru mine sufăr, cred ci vechea 
vorbă a regretatului Virgil Eco
nom», interpretată puțin altfel, 
ne poate fi folositoare. El spu
nea de mult că : „fotbalul nos
tru Ss distinge prin căzători și 
privitori". Jucind cu alte echipe 
în primul tur și, cine trece, cu 
altele în cel de-al doilea, decit 
acelea ale fiecărei săptămini, ar 
fi bine ca antrenorii responsabili 
In acest sens să-și fl educat de 
mult echipele spre a juca din 
„deviere", fugind de marcaj. Nu 
de alta, dar adversarii aceștia 
sini disciplinați, aprigi și rea
liști în meserie si dacă nu-t în
tâmpinăm cum trebuie, rănile ce 
ni se fac pot fi mult mai largi.

Mare — Viitorul Scornicești. Cu 
excepția jocului F.C. Baia Mare 
— Viitorul Scornicești, care va 
începe la ora 15,00 și va fl trans
mis la televiziune, toate parti
dele încep Ia ora 17,00.

★
Posturile noastre de radio vor 

transmite, alternativ, aspecte de 
la toate meciurile. Transmisia 
se va efectua pe programul I, în 
cadrul emisiunii „Fotbal minut 
cu minut”, cu Începere de la 
ora 16,30. 

această întrebare nu pot fl 
găsite doar in sălile congrese
lor științifice. Ele trebuie să 
se regăsească mai cu seamă 
în manifestarea practică a 
voinței tuturor statelor lumii 
de a asigura un climat de pace 
și securitate în viața internațio
nală, de a colabora pe baze de 
egalitate și echitate, în avanta
jul reciproc, de a-și uni efortu
rile în vederea lichidării sub
dezvoltării și instaurării unei 
noi ordini economice internațio
nale, care să favorizeze progre
sul mai accelerat al țărilor ră
mase in urmă, să înlesnească 
accesul larg al tuturor națiuni
lor la cuceririle științei și teh
nologiei moderne. Sînt. de fapt, 
ideile-forță conținute în cuvîn
tarea rostită de tovarășul 
Nicolae Ceausescu la festivitatea 
de deschidere a congresului, cu- 
vintare care s-a bucurat de un 
viu interes și de o largă apre
ciere în rîndurile participanți- 
lor la această prestigioasă reu
niune științifică internațională. 
Dintre aceștia, trei tineri cerce
tători ne împărtășesc în cele ce 
urmează opiniile lor.

Dar, pentru a pune în valoare 
resursele lor naționale, este ne
cesar ca statele puternic dez
voltate industrial sâ cheltuiască 
mai puțin pentru înarmare și să 
le acorde sprijin financiar, să 
deschidă căile transferului de 
tehnologie, să promoveze o co
laborare pe baze echitabile, în 
avantajul reciproc. De aceea, la 
o problemă ridicată în una din 
dezbaterile congresului — unde 
este locul specialiștilor din țărir 
le în curs de dezvoltare 7 — 
răspunsul nu poate fl decît unul 
singur : in țările lor, acolo unde, 
cu sprijinul și colaborarea in
ternațională, trebuie să contri
buie, aplicînd larg cuceririle 
științei, la dezvoltarea propri
ilor popoare.

LIONEL J. BRIDLE, Marea 
Britanic : Acest congres a adus, 
fără îndoială, contribuții foarte 
importante pentru rezolvarea în 
perspectivă a problemelor ener
getice în întreaga lume, în fie
care țară in parte. Am ascultat 
aici multe idei dătătoare de 
mari speranțe pentru viitor. Mă 
refer deopotrivă la cele știin
țifice și tehnice, ca și la acele 
idei politice valoroase, conținute 
în cuvîntarea rostită de pre
ședintele Nicolae Ceaușescu la 
deschiderea congresului. Din 
păcate încă nu eram sosit în 
țara dumneavoastră la acest 
moment inaugural, dar am luat 
cunoștință de ele în discuțiile 
desfășurate intre participanți, 
care le-au apreciat ca fiind 
foarte realiste și, aș spune, la 
obiect. Ceea ce cred că trebuie 
să facem în continuare noi, 
cercetătorii, este legat de 
aprofundarea și dezvoltarea mai 
departe a tot ceea ce constituie 
puncte valoroase de plecare In 
efortul nostru, al tuturor, de a 
contribui la soluționarea proble
melor energetice ale lumii. Pen
tru aceasta trebuie să muncim, 
să acționăm fiecare în propriile 
noastre țări și, în același timp, 
să lărgim în permanență coope
rarea științifică și tehnologică 
care joacă un rol important în 
dezvoltarea economică a tuturor 
țărilor, așa cum o dovedesc 
dealtfel și rezultatele rodnice 
ale colaborării îndelungate intre 
firma pe care o reprezint 
(U.O.P. Limited) și industria 
petrochimică din țara dumnea
voastră. Următorul congres, care 
se va ține în 1983, va arăta în 
ce măsură ne-am îndeplinit res
ponsabilitățile decurgind din 
recomandările celui de-al X-lea 
congres încheiat cu succes la 
București.

VIRGIL SIMION

TV



Mesajul adresat de tovarășul
Nicolae Ceaușescuo

Organizației Pionierilor
din România difuzat 

ca document oficial la O.N.U.
NAȚIUNILE UNITE - La Na

țiunile Unite a fost difuzat ca 
document oficial al Adunării 
Generale Mesajul președintelui 
Republicii Socialiste România, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
adresat Organizației Pionierilor 
din țara noastră cu prilejul celei 
de-a 30-a aniversări de la înfi
ințare. Mesajul face parte din

„Zilele culturii românești11 in Iugoslavia 
Vizite ale conducătorului delegației româno

BELGRAD. Trimisul- Ager- 
pres S. Morcovescu transmi
te : Tovarășul Dumitru Po
pescu. membru al Comitetu
lui Politic Executiv, 'secretar 
al C.C. al P.C.R., aflat în 
Iugoslavia pentru a partici
pa la manifestările prilejuite 
de ..Zilele culturii, româ
nești'*.  a fost joi oaspetele 
orașului Pola. important cen
tru politic, economic și cul
tural din Istria.

în cursul vizitei Ia unele 
obiective economice și so- 
cial-culturale, oaspetele a fost 
însoțit do președintele Adu
nării orășenești Pola. Iosin 
Kolici, de reprezentanți ai 
Comitetului orășenesc al 
U.C.I.. ai Conferinței Uniunii 
Socialiste, de alți activiști ne 
tărim politic, social și cul
tural.

Gazdele au înfățișat tabloul 
realizărilor obținute în dez
voltarea economică a orașu-

★

BELGRAD 14. — Trimisul 
Agerpres, S. Morcovescu, 
transmite : în mai multe 
orașe din Iugoslavia continuă 
suita de manifestări prile
juite de „Zilele culturii ro
mânești".

La Muzeul Revoluției 
Populare din Liubliana a 
avut loc vernisajul expozi
ției fotodocumentare „Româ
nia azi". Prin intermediul 
imaginilor este înfățișată 
lupta poporului român și a 
clasei muncitoare din Româ
nia pentru înfăptuirea revo
luției de eliberare socială și 
națională, antifascistă și an- 
tiimperiaiistă, este prezentat 
tabloul realizărilor obținute 
in edificarea societății socia
liste multilateral dezvoltate, 
sub conducerea Partidului 
Comunist Român în frunte 
cu secretarul său general, to
varășul Nicolae Ceaușescu. 
De asemenea, sint prezenta
te imagini privind dezvol
tarea ne multiple planuri a 
relațiilor româno-iugoslave. 
care capătă noi impulsuri 
prin întîlnirile și convorbiri
le celor doi conducători de 
partid și de stat, tovarășii

„Istoria 
poporului român<< 

apărută la Varșovia
VARȘOVIA. — In Editura 

„Ksiazka I Wiedza", din Varșo
via a apărut lucrarea „Istoria 
poporului român" de Mieczy- 
slaw Jaworowski. în 500 de pa
gini, autorul înfățișează istoria 
poporului român din cele mai 
vechi timpuri pină in zilele 
noastre. în prefață el subliniază 
că dorește ca lucrarea sa „să 
constituie o expresie modestă a 
stimei, simpatiei. și înaltei con- 
siderațiuni pe care le nutrește 
față de poporul român" și își 
exprimă convingerea profundă 
că „aceste sentimente vor fi 
împărtășite de zecile de mii de 
cetățeni polonezi care, după o- 
cuparea Poloniei în septembrie 
1939. au fost nevoiți să emigre
ze in România, unde au fost pri
miți de poporul român cu multă 
căldură, acordindu-li-se un aju
tor frățesc".

Presa din Bangladesh 
despre realizările 

României
DACCA — Sub titlul „Româ

nia azi", ziarul „The Bangla
desh Times" a publicat un 
amplu articol în care exempli
fică prin cifre sugestive reali
zările obținute de poporul ro
mân în ultimele trei' decenii și 
jumătate in industrie, agricul
tură, construcții de locuință etc. 
De asemenea. in articol este 
prezentată pe larg politica ex
ternă a țării noastre subliniin- 
du-se principiile- fundamentale 
ale acesteia, poziția constructivă 
și realistă adoptată de România 
intr-o serie de probleme inter
naționale cum ar fi securitatea 
europeană, dezarmarea, noua 
ordine economică și politică in
ternațională, rolul O.N.U. etc.

„Avind la cirma țării pe pre
ședintele Nicolae Ceaușescu, cel 
mai iubit fiu al națiunii — scrie 
ziarul — poporul are suprema 
siguranță in înaintarea constan
tă și rapidă spre înaltele culmi 
ale civilizației și progresului. în 
pas cu cerințele lumii contem
porane":

Un articol consacrat României 
și realizărilor din țara noastră 
a nublicat, de asemenea, ziarul 
„Ekota". organul de presă al 
Partidului Comunist din Ban
gladesh.

«S ÎN SĂLILE MUZEULUI 
MUNICIPAL DIN SETUBAL a 
fost inaugurată o expoziție de 
artă fotografică românească.'cu- 
prinzînd imagini semnificative 
din viața cultural-artistică. so
cială și economică a poporului 
român.

documentația de bază pentru 
dezbaterea punctului de pe 
agenda provizorie a celei de-a 
34-a sesiuni a Adunării Gene
rale intitulat „Anul internațional 
al copilului : planuri și acțiuni 
pentru îmbunătățirea situației 
copiilor din lume, în mod deo
sebit din țările în curs de dez
voltare”.

lui, in care un loc important 
il ocupă șantierul naval, ce! 
mai mare obiectiv de acest 
fel din Iugoslavia.

La Muzeul revoluției din 
Istria, oaspetele a luat cu
noștință de tradițiile glorioa
se ale mișcării muncitorești, 
de lupta dusă pentru elibe
rare.

A fost, de asemenea, vizi
tată cunoscuta arenă roma
nă. unde în fiecare an se or
ganizează Festivalul filmu
lui iugoslav. Cu acest prilej 
a fost prezentată o gală de 
filme.

Seara, tovarășul Dumitru 
Popescu a avut o întîlnire cu 
Milan Dragovici. vicepre
ședinte al Consiliului Execu
tiv al R. S. Serbia.

Au fost prezenți Ivo Măr
gări. vicepreședinte al Con
siliului Executiv Federal, și 
alti conducători de partid si 
de stat din Republica Socia
listă Serbia.

★ ★
Nicolae Ceaușescu și Iosip 
Broz Tito.

La festivitatea de deschi
dere au fost prezenți Marian 
Rojici, președintele Adunării 
orășenești I iubliana. repre
zentanți ai organelor locale 
de partid și de stat, oameni 
de cultură și artă, un nu
meros public.

Au fost prezenți membri ai 
delegației oficiale române 
aflate în Iugoslavia și am
basadorul țării noastre la 
Belgrad. Nicolae Mihai.

Joi seara, în sala Filar
monicii din Liubliana, or
chestra de cameră a Filar
monicii din Satu Mare, sub 
bagheta lui Mircea Cristescu 
si avîndu-1 ca solist pe Petru 
Csaba, a prezentat un con
cert care s-a bucurat de 
succes, interprets fiind a- 
plaudați cu căldură de pu
blicul spectator.

La Zagreb a fost organiza
tă o seară de filme de desene 
animate după care a urmat 
o discuție cu autorii filme
lor. iar in localitatea Djako- 
vitza a fost prezentat un 
concert de corul casei de 
cultură din Drăgășani.

Nicaragua: Primii pași 
pe calea reconstrucției
La Managua, capitala 

statului Nicaragua, și
rul manifestațiilor le
gate de înlăturarea lui 
Somoza si a regimului 
său antipopular si an
tidemocratic au încetat 
Ia puțină vreme după 
instaurarea Guvernu
lui National de Re
construcție. Probleme 
acute, din cele mai ur
gente, solicitau si soli
cită din partea tuturor 
cetățenilor, a noilor au
torități, eforturi deo
sebite. măsuri organi
zatorice eficiente. Si
tuația gravă economi
că și socială a tării, 
creată de cei 43 de ani 
de dictatură somozis- 
tă. distrugerile provo
cate în perioada răz
boiului civil impuneau 
hotăriri realiste, in ve
derea înlăturării hao
sului. De Ia indepen
dentă, dobimlită Ia 15 
septembrie 1821, nici- 
cînd populația nu a 
trăit asemenea mo
mente ca cele la care 
participă în prezent. 
Așa cum menționa 
„Barricada", organul 
Frontului Sandinist de 
Eliberare Națională, 
principala deviză con
stă în „organizare, or
ganizare și'încă o dată 
organizare".

Primii pași sint deja 
vizibili. S-a trecut la 
refacerea căilor de co
municație distruse, sint 
repuse in funcțiune în
treprinderi, in mediul 
rural au fost reluate 
activitățile agricole, se 
ameliorează aprovizio
narea populației. Una 
din primele măsuri pe 
plan economic a fost 
exproprierea bunurilor 
si proprietăților deți
nute de familia fostu
lui dictator si de com
plicii săi, care au aca
parat ilegal o avere de 
800 milioane de dolari. 
De asemenea, guver
nul a hotărit naționali
zarea băncilor (pri
mele patru au si tre
cut sub controlul sta
tului) si a companiilor 
de asigurare, a indus
triilor minieră, fores
tieră si de pescuit. Pri
mele terenuri din lati
fundiile care au apar
ținut dictatorului A- 
nastasio Somoza au 
fost expropriate si îm

ADDIS ABEBA

Reprezentantul P.C.R. a fost primit 
de președintele Consiliului 

Militar Administrativ Provizoriu
ADDIS ABEBA 14 (Agerpres). 

— Prezent- la Addis Abeba pen
tru a participa la festivitățile 
organizate cu ocazia celei de-a 
cincea aniversări a victoriei re
voluției populare etiopiene, to
varășul Glieorghe Rădulescu, 
membru al Comitetului Politic 
Executiv al C.C. al Partidului 
Comunist Român, vicepreședin
te al Consiliului de Stat, a 
transmis din partea tovarășului 
Nicolae Ceaușescu, secretar ge
neral al Partidului Comunist 
Român, președintele Republicii 
Socialiste România, locotenent- 
colonelului Mengistu Haile 
Mariam, președintele Consiliu
lui Militar Administrativ Provi
zoriu, al Consiliului de Miniștri, 
și comandant suprem al arma
tei revoluționare a Etiopiei

★ ★

ADDIS ABEBA — Trimisul 
Agerpres, V. Martalogu, trans
mite : Cu prilejul celei de-a 
V-a aniversări a victoriei revo
luției populare din Etiopia, care 
a dus la răsturnarea regimului 
monarhic și la preluarea puterii 
de către Consiliul Militar Ad
ministrativ Provizoriu, în Piața 
Revoluției din Addis Abeba a 
avut loc. vineri, o paradă mili
tară festivă a unităților Armatei 
revoluționare.

în tribuna oficială, alături de 
conducătorii țării gazdă și de 
alte delegații de peste hotare, 
s-a aflat delegația de partid si 
de stat a tării noastre, condusă 
de tovarășul Gheorghe Rădu-

caracas Deschiderea Conferinței 
Uniunii Interparlamentare

CARACAS — Joi a avut loc în capitala Venezuelei deschide
rea oficială a lucrărilor celei de-a G6-a Conferințe a Uniunii 
Interparlamentare. Participă delegații ale grupurilor parlamen
tare din 87 de țări, reprezentanți ai O.N.U.. ai unor organizații 
și organisme internaționale, precum și delegați ai organizațiilor 
parlamentare regionale. Din țara noastră ia parte la lucrări o 
delegație condusă de loan Ceterchi, președintele a.i. al Grupului 
român al Uniunii Interparlamentare.

Participanții la conferință vor 
lua in dezbatere contribuția 
Uniunii Interparlamentare, a 
parlamentelor și parlamentari
lor la soluționarea problemelor 
majore cu care este confruntată 
în prezent omenirea.

în alocuțiunea rostită, . pre
ședintele țării gazdă. Luis He
rrera Campins, a relevat rolul 
jucat de Uniunea Interparla
mentară in viața internațională 
si necesitatea promovării unor 
largi contacte pe plan parla
mentar, în vederea întăririi cli
matului de pace și prietenie.

în mesajul adresat conferin
ței, secretarul general al O.N.U.. 
Kurt Waldheim. a eviden'iat 
importanta acțiunilor întreprin
se de Uniunea Interparlamen
tară pe linia traducerii in viața 

părțite țăranilor ca o 
primă măsură in reali
zarea reformei agrare. 
Așa cum se subliniază 
Ia Managua, înfăp
tuirea acestui obiectiv, 
aflat abia la început, 
este unul din obiecti
vele fundamentale ale 
actualului proces revo
luționar din Nicaragua. 
Planurile Guvernului 
de Reconstrucție Națio
nală prevăd formarea 
de asociații țărănești 
și înființarea de ferme 
de stat care, in final, 
să ducă la sporirea 
produselor agricole, ne
cesare ridicării nive
lului de trai al poporu
lui, creării unor dispo
nibilități pentru ex
port.

O atenție deosebită 
se acordă educației, 
învătămintului si in
strucției. La Ministerul 
Educației se aprecia 
recent că daunele pro
vocate școlilor de for
țele regimului somozist 
se ridică Ia peste 25 
milioane dolari, fiind 
distruse peste 32 000 de 
edificii. laboratoare, 
scoli, între care si Ia 
Universitatea Națio
nală. Deja s-au luat 
unele măsuri pentru 
combaterea analfabe
tismului. anul 1980 ur- 
mînd a fi declarat ca 
„an al alfabetizării" 
Potrivit statisticilor. 
Nicaragua deține unul 
din cele mai triste re
corduri în acest do
meniu. Din totalul 
populației adulte pes
te 70 la sută nu știe 
șă scrie si să citească, 
iar în zonele agricole 
procentul atinge mai 
mult de 90 la sută.

Sint proiecte, măsuri 
și hotăriri care soli
cită o largă și auten
tică mobilizare din 
partea tuturor cetățe
nilor cinstiți ai aces
tei țări. care, asa cum 
rezultă din scurta pe
rioadă de înnoiri. înțe
leg să depună eforturi 
susținute pentru a a- 
sigura dezvoltarea eco
nomică si procesul de
mocratizării vieții po- 
litico-sociale.

Opinia publică din 
țara noastră, tineretul 
român, care au con
damnat cu hotărîre 
regimul somozist, ur

mărind cu simpatie 
schimbările pozitive in 
curs, isi exprimă con
vingerea că intre 
România si Nicaragua, 
între popoarele noas
tre se vor statornic*  si 
adinei raporturi de

Costa Rica. adică 
„Țărmul bogat" — de
numire dată, conform 
legendei, în 1502 de 
membrii celei de-a pa
tra expediții conduse 
spre Lumea Nouă de 
Cristofor Columb — 
este situată Ia distanță 
egală intre Tropicul 
Cancerului și Ecuator, 
deci într-o zonă in ca
re temperatura ar tre
bui să atingă valori 
ridicate, dar, cu o cli
mă totuși deosebit de 
plăcută datorită relie
fului muntos. Munții 
acestei țări ascund în 
măruntaiele lor pre
țioase bogății : bauxi
tă, cărbune, fier, aur, 
argint, mangan. zinc. 
Existența acestor ză
căminte a determinat 
autoritățile costarica- 
ne să-si îndrepte aten
ția spre dezvoltarea 
industriei, care să con
tribuie Ia accelerarea 
progresului economic 
si social al tării. Ast
fel. in urmă cu cîtiva 
ani. a fost, adoptat un 
plan de dezvoltare in
dustrială care cuprin
dea darea in folosință 
a circa 30 de noi obiec
tive de primă însem
nătate. Intr-o peri
oadă relativ scurtă de 
timp s-au înălțat o se
rie de unităfi siderur
gice. energetice sau ale 
industriei ușoare, în 
timn ce altele se afIă 
în faza de construcție 
sau proiectare. Intre 
aceste ob!ective se dis
ting uzina metalurgică 
profilată pe fabrica,rea 
de articole din otel 
inoxidabil, o mare în
treprindere de prelu
crare a bauxitei în re
giunea San Isidoro, 
haraiul și hidrocentra
la El Arenal. Se pre

socialiste, un salut de prietenie, 
felicitări și cele mai bune urări, 
iar poporului etiopian urări de 
prosperitate și progres.

Mengistu Haile Mariam a ru
gat. la rindul său, să se trans
mită tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, secretar general al 
Partidului Comunist Român, 
președintele României, calde 
mulțumiri, împreună cu cele mai 
bune urări de sănătate și fe
ricire personală, de bunăstare 
poporului român.

A fost exprimată dorința de 
a se acționa de ambele părți 
pentru dezvoltarea cooperării 
româno-etiopiene în diverse do
menii. în spiritul convorbirilor 
și documentelor semnate de 
președinții Nicolae Ceaușescu și 
Mengistu Haile Mariam.

★

lescu. membru al Comitetului 
Politic Executiv al C.C. al 
P.C.R., vicepreședinte al Consi
liului de Stat al Republicii 
Socialiste România.

Manifestările au fost inaugu
rate de locotenent-colonel Men
gistu Haile Mariam, președin
tele Consiliului Militar Admi
nistrativ Provizoriu și al Con
siliului de Miniștri al Etiopiei 
Socialiste.

Luînd cuvîntul. președintele 
Mengistu Haile Mariam a evi
dențiat rolul important al for
țelor armate etiopiene care s-au 
alăturat maselor largi în timpul 
revoluției populare din 1974.

a unor rezoluții ale Națiunilor 
Unite.

în zilele premergătoare des
chiderii conferinței, Consiliul 
Interparlamentar a audiat ra
portul secretarului general pri
vind principalele evenimente 
ale vieții internaționale și acti
vitatea organizației. O impor
tanță deosebită a fost acordată 
în acest document problemelor 
dezarmării, decolonizării, edi
ficării securității euronene și 
soluționării pe cale pașnică a 
conflictelor. în acest context, 
au fost reliefate in mod deo
sebit propunerile președintelui 
Nicolae Ceausescu cu privire la 
adoptarea unor măsuri concre
te pe linia dezarmării in Euro
pa.

prietenie si colaborare 
pe multiple planuri, 
in interesul reciproc, 
a! cauzei generale a 
libertății și progresu
lui.

T. IOAN

Costa Rica: Eforturi
pentru dezvoltarea 

industriei
vede. de asemenea, ri
dicarea unei alte hi
drocentrale la Cordbici, 
care va da o producție 
de aproximativ 350 000 
kWh energie electrică. 
Din sistemul energetic 
al tării, care conform 
specialiștilor va reali
za cea mai mare pro
ducție de energie elec
trică din America Cen
trală, mai fac parte 
termocentralele de Ia 
San Jose, Garintia si 
Moin. Din obiectivele 
economice majore ale 
tării fac parte, de ase
menea, șantierele nou
lui port din Puntare- 
has. Harta economică a 
tării urmează să se 
îmbogățească eu noi 
fabrici chimice, de 
hîrtie, ciment, motoare 
si transformatoare 
electrice.

Poporul român, țînă- 
ra generație a tării 
noastre, urmărește cu 
simpatie eforturile cre
atoare ale poporului 
costarican. Relațiile 
Statornicite înt'-e Româ
nia și Costa Rica, re
lații de prietenie si 
colaborare, înregis
trează un curs ascen
dent. Un moment deo
sebit de important 
pentru extinderea ra
porturilor dintre cel" 
două țări si nonoare 
l-a cons*'* ”*'  vi-'ta n- 
ficială efectuată de 
președintele Nicolae 
Ceaușescu în Costa 
Rica, în 1973. Tratatul 
de prietenie si coope
rare si celelalte docu
mente semnate cu acel 
prilej au impulsionat 
puternic dezvoltarea 
pe multiple planuri a 
raporturilor româno- 
costaricane.

P. TUDOR

Sineretul
ți lumii

© Festivalul 
Tineretului Comunist 

din Grecia
LA ATENA s-a des

chis cel de-al 5-tea festival 
al Tineretului Comunist din 
Grecia. Festivalul se desfă
șoară sub deviza luptei pen
tru pace, destindere și 
dezarmare.

La festival participă și un 
reprezentant al U.T.C. din 
Româi-*i.  în cadrul mani
festărilor care vor avea loc 
cu acest prilej, participantii 
vor face cunoștință cu crea
ția unor tineri scriitori, ar
tiști, putori, vor audia pre
legeri despre, viața și lupta' 
tineretului din Grecia și din 
alte țări pentru un viitor 
ma» bun al tinerei generații.

® încheierea 
Seminarului 

studenților comuniști 
din Italia

LA ROMA au luat sfîrșit 
lucrările Seminarului națio
nal al studenților comu
niști, organizat din inițiati
va Federației Tineretului 
Comur*st.

Timp de zece zile, repre
zentanți ai studenților, ai 
organizațiilor de tineret și ai 
elevilor din școlile medii au 
analizat sarcinile luptei și 
unității comuniștilor pentru 
socialism, precum și proble
mele care confruntă mișca
rea de tineret din Italia.

Massimo d’Alema, secretar 
national al federației, a sub
liniat necesitatea realizării 
unei reforme democratice a 
școli» italiene, care suferă, în 
prezent, o profundă criză, și 
a unei apropieri a programe
lor de învățămint de cerin
țele vieții de zi cu zi.

Participanții au hotărit să 
acționeze pentru apărarea 
intereselor tineretului itali
an, să lupte pentru democra
tizarea sistemului de învă- 
țămînt și împotriva șoma
jului.

AFRICA AUSTRALĂ
9 Conferința în problema rhodesiană de la Londra ® Proteste în 
legătură cu crearea de către R.S.A. a unui nou bantustan - Venda

LONDRA. —■ Vineri, la Lon
dra a avut loc o noua ședință 
a conferinței convocate de 
Marea Britanie în problema 
rhodesiană cu participarea re
prezentanților Frontului Patrio
tic Zimbabwe și ai regimului de 
la Salisbury. în cadrul ședin
ței, Frontul Patriotic a prezen
tat propunerile sale constitutio
nale. La reuniune au participat 
copreședinții Frontului Patrio
tic, Joshua Nkomo și Robert 
Mugabe. Șeful așa-zisului gu
vern de la Salisbury. Abel Mu- 
zorewa nu a fost prezent. Au 
luat parte insă alți reprezen
tanți ai regimului de la Salis
bury. Reuniunea a fost prezida
tă de ministrul britanic de ex
terne. lordul Carrington.

Lordul Carrington a avut 
convorbiri particulare cu Joshua 
Nkomo și Robert Mugabe. De 
asemenea, el l-a primit pe Ian 
Smith, reprezentant al minori
tății albe. Convorbirile au fost 
precedate de o scurtă ședință a. 
conferinței, care a durat 35 de 
minute.

Desfășurarea lucrărilor con
ferinței in prima săptămînă a 
constituit obiectul, vineri seara, 
al unui schimb de vederi între 
responsabilul brktanic si pre
ședintele Tanzaniei. Julius Nye- 
rere. care este sîj președinte al 
grupului țărilor africane din 
prima linie de confruntare cu 
regimul rasist rhodesjan.

LUSAKA. — Congresul Națio
nal African (A.N.C.) a coiîdam-

R.F. GERMANIA: 
Coneiasnnare ia înthisoare 
a unui grup de teroriști 

neonaziști
BONN. — La închiderea celui 

mai important proces desfășu
rat in R.F.G. împotriva unui 
grup de teroriști neonaziști, un 
tribunal din orașul Bueckeburg 
a condamnat un grup de șase 
persoane la pedepse cu închi
soare pe termene cuprinse între 
patru și 11 ani. Inculpații au fost 
găsiți vinovați de jefuirea unor 
bănci, organizarea de atacuri 
împotriva unor obiective mili
tare și de acte teroriste. in 
cursul cărora au fost utilizate 
arme de foc.

Cei șase teroriști făceau parte 
din „Frontul acțiunea national- 
socialistă", conducătorul acestuia 
fiind condamnat la patru ani 
închisoare pentru incitare la urâ 
rasială și difuzarea de materiale 
de propagandă nazistă.

pescurt
O LA ZAGREB s-a deschis, 

la 14 septembrie, Tîrgul inter
național de toamnă, care, în a- 
cest an, se află la cea de-a 70-a 
ediție. Țara noastră expune o 
gamă largă dc produse ale in
dustriei eanstrucțiilor de mașini, 
petrochimice, produse alimen
tare, bunuri de larg consum etc.

Pavilionul românesc a fost vi
zitat de Lazar Kolișevski, vice
președintele Prezidiului R.S.F. 
Iugoslavia, însoțit de Metod Ro
tar, secretarul federal pentru 
comerț exterior. Ilia Vakici, 
președintele Camerei economice 
a R.S.F. Iugoslavia, și de alte 
persoane oficiale.

® HUA GUOFENG, premier 
al Consiliului de Stat al R. P. 
Chineze, s-a întîlnit, vineri, la

Problemele care confruntă omenirea 
trebuie rezolvate cu participarea 

tuturor statelor
INTRODUCEREA LA RAPORTUL SECRETARULUI GENERAL AL O.N.U.

NAȚIUNILE UNITE— Trimi
sul Agerpres. N. Chilie, transmi
te : La sediul din New York al 
Organizației Națiunilor Unite 
a fost dată publicității introdu
cerea la raportul secretarului 
general al O.N.U., Kurt Wald
heim, cu privire la activitatea 
organizației, în perioada care a 
trecut de la precedenta sesiune 
și pînă în prezent. Raportul, 
care se înscrie în mod tradițional 
printre documentele principale 
ce vor sta la baza sesiunii ordi
nare a Adunării Generale, este 
considerat de cercurile diploma
tice și de presa de aici o adevă
rată analiză a stării lumii, rele- 
vînd atît tendințele pozitive de 
pe arena mondială în direcția 
destinderii, cooperării și păcii, 
cit și o serie de aspecte nega
tive, reprezentate de perpetua
rea vechii politici de forță, de 
existenta unor stări de încor
dare și conflict și a unor grave 
inechități economice si sociale.

în legătură cu situația inter
națională, Kurt Waldheim evi
dențiază că, în ultimul an. a- 
ceasta a continuat să fie carac
terizată „de nesiguranță. ten
siuni și conflicte", de o comple
xitate fără precedent, și de 
schimbări rapide în raportul de 
forțe pe plan mondial. Se re
levă caracterul global al proble
melor cu care este confruntată 
omenirea, desprinzindu-se con
cluzia că. prin natura lor, aces
tea se cer rezolvate cu partici
parea pe picior de egalitate 
a tuturor statelor, indiferent de 
mărimea și potențialul lor. în 
context, este scos în relief rolul 
tot mai activ și pozitiv al țări
lor mici și mijlocii pe plan in
ternational, subliniindu-se că a- 
ceste state „și-au dezvoltat con
stant un simt al responsabili
tății și cooperării în numeroase 
probleme globale. Mișcarea de 
nealiniere — se arată în raport 
— este un bun exemplu al aces
tei tendințe pozitive".

Referindu-se la necesitatea 
întăririi O.N.U. ca for de armo
nizare a intereselor statelor in 
probleme de interes general și 

nat cu fermitate. într-o declara
ție dată publicității la Lusaka, 
așa-zisa proclamare a „indepen
denței" bantustanului Venda de 
către regimul rasist din R.S.A. 
și a chemat opinia publică mon
dială să nu recunoască acest act, 
care nu reprezintă decît o .farsă.

MONROVIA' — William Tol
bert jr„ președintele Liberiei și 
președinte în exercițiu al Orga
nizației Unității Africane 
(O.U.A.), a condamnat cu as
prime proclamarea așa-zisei 
„independențe" a „bantustanu
lui" Venda de către Republica 
Sud-Africană.

WASHINGTON. — Statele 
Unite nu recunosc noul „ban
tustan" Venda, creat de autori
tățile de la Pretoria — a anun
țat Departamentul de Stat al
S.UA

Testai electoral suedez
Cei trei ani de guvernare 

a coaliției alcătuite din par
tidele conservator, liberal și 
de centru vor reprezenta 
doar o paranteză în îndelun
gata supremație politică a so- 
cial-democraților sau, dim
potrivă, vor marca începutul 
,.erei" conservatoare in Sue
dia 1 Este întrebarea la care 
suedezii sint chemați să răs
pundă mime, cu prilejul a- 
legerilor generale și locale.
jra sj n număr de 8 038 776 il la de alegători ii vor de- IIJS semna pe cei 349 de 
SSJp dcputali ai Riksdag-u- 

lui — parlamentul uni
cameral suedez — pentru urmă
torii trei ani, și pe membrii or
ganelor de conducere provincia
le, municipale și comunale. A- 
proximativ 5 la sută dintre per
soanele înscrise Pe listele elec
torale (peste 300 000) sint tineri, 
care se bucură pentru prima 
dată de dreptul de a vota.

Potrivit rezultatelor unui son
daj publicate joi la Stockholm 
și reluate de agenția „FRANCE 
PRESSE", scrutinul va fi strins, 
indieîndu-se o diferență de nu
mai 0,3 Ia sută (circa 20 000 de 
voturi) între opțiunile persoane
lor chestionate pentru o tabără 
politică sau alta. Astfel, aripa 
conservatoare se bucură de spri
jinul a 48,4 la sută dintre cei ce 
au participat la sondajul amin

Beijing, cu regina Margareta a 
II-a și cu prințul Henrik al Da
nemarcei, care se află în vizită 
oficială in China — relatează 
agenția China Nouă.

® LA BEIJING s-a încheiat, 
joi, cea de-a 11-a sesiune a Co
mitetului Permanent al Adună
rii Naționale a Reprezentanților 
Populari a R.P. Chineze — tran
smite agenția China Nouă.

PLENARA C.C. 
AL P.C. FRANCEZ

In suburbia pariziană Ivry au 
luat sfîrșit lucrările plenarei Co
mitetului Central al Partidului 
Comunist Francez. Participant» 
au examinat raportul prezentat 
de Ph. Herzog, membru al 
Biroului Politic al C.C. al P.C.F., 
cu privire la intensificarea lup
tei și întărirea unității de ac
țiune pentru apărarea drepturi
lor economice ale oamenilor 

ca instrument de promovare a 
unor soluții pașnice, în locul 
confruntării și oonflictedor. ra
portul accentuează că „Națiuni
le Unite au fost și rămîn cen
trul unui efort pentru identifi
carea de noi soluții adecvate și 
juste pentru lumea noastră, a 
interdependențelor".

Problema Orientului Mijlociu 
rămîne „cea mai urgentă și cea 
mai complexă", se relevă în ra
port, subliniindu-se că „o pace 
justă și durabilă in zonă nu 
poate fi realizată, în ultimă a- 
naliză, decît printr-o reglemen
tare globală care să acopere 
toate aspectele problemei, inclu- 
zînd, în special, drepturile ina
lienabile ale poporului palesti
nian, și la care să fie implicate 
toate părțile interesate". Ară- 
tînd că O.N.U. oferă posibilități 
unice, care nu au fost încă fruc
tificate pe deplin, raportul rea
firmă propunerea de convocare 
„a unei conferințe internaționa
le, pregătită în mod corespun
zător, care ar putea oferi o cale 
de ieșire din actuala situație pe
riculoasă"

Relativ la situația din Cipru, 
Kurt Waldheim, amintește că, 
în urma acțiunii de mediere pe 
care a întreprins-o, în luna mai, 
întîlnirea la nivel înalt de la Ni
cosia a celor două comunități a 
condus la un acord în 10 puncte, 
care oferă o bază pentru relua
rea convorbirilor intercomunita- 
re.

în raport se pune un accent 
deosebit pe necesitatea soluțio
nării urgente a situației din 
Rhodesia. Namibia și Africa de 
Sud, în conformitate cu rezolu
țiile O.N.U. și cu drepturile im
prescriptibile ale popoarelor din 
Africa australă la independentă 
și libertate.

Secretarul general al O.N.U. 
subliniază, de asemenea, urgen
ta cu care trebuie să fie între
prinse acțiuni ferme de oprire 
a cursei înarmărilor și de rea
lizare a dezarmării. în ciuda ni
velului fără precedent si a ca
pacității de distrugere a arma
mentelor acumulate, se' arată în 
raport, există o hotărîre gene
rală de a se evita un al treilea 
război mondial.

Tratînd pe larg problemele 
subdezvoltării, decalajelor eco
nomice, energiei și dificultăților 
din relațiile comerciale și finan
ciare mondiale, secretarul gene
ral al O.N.U. semnalează „O dis
crepantă în creștere între pro
blemele economice urgente și 
răspunsurile necorespunzătoare 
din partea comunității interna
ționale".

în esență, el apreciază că e- 
forturile O.N.U. și ale comuni
tății internaționale se cer orien
tate. în perioada viitoare. în ur
mătoarele trei domenii princi
pale : organizarea eforturilor 
pentru a se scoate din impasul 
actual negocierile asupra insta
urării noii ordini economice 
mondiale, atacarea viguroasă a 
problemei majore a energiei, 
prin lansarea unei acțiuni coor
donate și novatoare în acest do
meniu. și rezolvarea eficientă a 
problemelor urgente cu care sint 
confruntate țările în curs de 
dezvoltare importatoare de pe
trol.

tit, iar social-democrații și co
muniștii, de 48,1 Ia sută. Marja 
de incertitudine a sondajelor 
efectuate in perioada întregii 
campanii electorale fiind de or
dinul unui procent, nici un co
mentator politic nu a avansat o 
prognoză asupra rezultatelor 
scrutinului. Cu atît mai mult, cu 
cit se consideră că 4 la sută din 
electorat este indecis, suscepti
bil să-și acorde voturile altor 11 
formațiuni politice minore care, 
încercînd să-și sporească numă
rul sufragiilor, prezintă platfor
me electorale intenționat exage
rate și, deci, nerealiste în raport 
cu situația economico-socială a 
Suediei.

Se amintește că în urmă cu 
trei ani. în cadrul alegerilor par
lamentare, a fost suficientă o 
trecere de numai cinci locuri de 
la o grupare politică la alta ca 
orientarea guvernului să fie 
schimbată. După cum se știe, 
social-democrații s-au aflat la 
guvern neîntrerupt timp de 44 
de ani, începînd din 1932, pînă 
cînd, la alegerile din 1976, au su
ferit o înfrîngere, la conducerea 
tării venind o coaliție a parti
delor marii burghezii.

Dată fiind apropierea poziții
lor pe care se situează ambele 
formațiuni politice în ceea ce 
privește sprijinul alegătorilor, 
ar fi fost de așteptat să fie des
fășurată o campanie electorală 
agitată, combativă. Lucrurile 
s-au petrecut însă invers. Doar 

muncii și lichidarea șomajului, 
precum și Ia întărirea rinduri- 
lor partidului.

• AMBASADA ROMÂNIEI 
LA HELSINKI a donat Uniu
nii compozitorilor din Finlan
da un set de cărți de critică 
muzicală, discuri și partituri, 
cuprinzînd creații ale celor 
mai reprezentativi compozi
tori români, clasici și contem
porani.

9 LA BELGRAD au avut loc 
convorbiri între Branislav Iko- 
nici, vicepreședinte al Consiliu
lui Executiv Federal, si Wang 
Renzhong, vicepremier al Consi
liului de Stat al R.P. Chineze, fi
ind abordate, după cum relevă 
agenția Taniug, probleme ale 
promovării cooperării economice 
iugoslavo-chineze pe termen 
lung.

După încetarea din viață
a președintelui

R. P. Angola, 
Agostinho Neto

LUANDA — în capitala An- 
golei a sosit avionul care 
transportă de la Moscova si
criul cu corpul neînsuflețit al 
lui Agostinho Neto, președin
tele Republicii Populare Angola, 
președintele M.P.L.A.-Partidul | 
Muncii.

în semn de omagiu au fost trasa 
21 de salve de tun. în timp ce 
garda republicană intona succe
siv imnurile partidului și re
publicii.

De la aeroport, sicriul cu 
corpul neînsuflețit al eminen
tului conducător de partid și de 
stat angolez a fost transportat 
la sediul municipal din Luanda. 
Pe întregul traseu carul fune-țțp 
bru a fost urmat de Maria Eu
genia Neto, văduva președinte
lui, de Lucio Lara, secretar al 
C.C. al M.P.L.A.-Partidul Mun
cii, de alte personalități de 
partid și de stat, de ofițeri su
periori, de o mare mulțime de 
oameni. Pe traseu erau arbora
te drapele în berna, portrete în
doliate ale președintelui defunct, 
precum și panouri pe care se 
putea citi : „Să cinstim memo
ria scumpului nostru președinte, 
dr. Agostinho Neto, strîngînd 
rindurile în jurul Comitetului 
Central al M.P.L.A.-Partidul 
Muncii" ; „Ideile și învățăminte
le sale vor rămîne la baza con
struirii socialismului în An
gola" ; „Glorie nemuritoare pre
ședintelui Agostinho Neto".

Sicriul, acoperit cu drapele 
ale partidului și statului, a fost 
depus la Comisariatul Municipal 
din Luanda, unde, conform pro
gramului stabilit, membrii Bi
roului Politic și Comitetului 
Central ale M.P.L.A.-Partidul 
Muncii, membrii Consiliului Re
voluției, ai guvernului, ai 
F.A.P.L.A., delegațiile străine și 
cetățeni angolezi vor aduce un 
ultim omagiu ilustrului dispărut.

Edward Gierek 
despre dezvoltata 

exporturilor polonej 
VARȘOVIA. — Agenția 1K;’. 

informează că, sub președiW.'â 
lui Edward Gierek, prim-secre- 
tar al C.C. al P.M.U.P.. la Co-^ 
mitetul Central al P.M.U.P. 
avut loc o consfătuire de lucru 
consacrată dezvoltării exportu
rilor poloneze. Cei care au luat 
cuvîntul la consfătuire au rele
vat că în prezent Polonia, al 
cărei export este Insuficient în 
raport cu necesitățile de import, 
are toate premisele fundamen
tale pentru a lărgi cooperarea 
economică cu străinătatea.

în încheierea lucrărilor con
sfătuirii a luat cuvîntul Edward 
Gierek, care a subliniat că in 
anii ’70 s-a consolidat poziția 
producției poloneze pe piețele 
externe. în prezent, a spus el, 
trebuie să fie întărite și dezvol
tate acele ramuri ale căror li
vrări vor satisface mai deplin 
necesitățile crescînde ale pieței 
interne și ale exportului. El a 
arătat că în deceniul următor 
principala pondere a exporturi
lor poloneze va reveni țărilor 
socialiste, in centrul atenției ur- 
mind să se afle relațiile cu 
Uniunea Sovietică. Totodată, el 
a apreciat că o problemă de o 
deosebită importantă o consti
tuie accelerarea ritmului dez
voltării exporturilor în țările 
capitaliste si echilibrarea comer
țului cu acestea.

COMENTARIUL
(zilei) f

declarațiile principalilor lideri 1 
ai partidelor politice, anunțarea^- 
programelor electorale sau a re"! 
zultatelor sondajelor au punctai 
perioada campaniei premergă
toare scrutinului de la 16 sep
tembrie. Astfel. Olaf Palme, pre
ședintele Partidului Muncito
resc Social Democrat, fost prim- 
ministru, a declarat că principa
la lozincă a partidului său este 
„muncă pentru toți", lansarea 
unui program de lichidare a șo
majului, renunțarea Ia politica 
economiei neplanificate, promo
vată de actualul cabinet liberai, 
minoritar (cabinet condus de 
premierul Ola Ullsten, instituit 
în octombrie 1978, în urma demi
siei guvernului rezultat după a- 
legerile din 1976).

Observatorii din capitala sue
deză notează încă un aspect în 
legătură cu scrutinul electoral : 
dacă votul de mîine va confir
ma victoria partidelor conserva
toare, componente ale preceden
tei coaliții guvernamentale, de
semnarea primului ministru va 
fi subiectul unor consultări lungi 
și dificile. Un succes ai partide
lor de stingă însă conduce au
tomat la învestitura lui Olaf 
Palme în funcția de premier, 
Partidul Social-Democrat fiind 
cel mai mare dintre formațiuni
le politice suedeze.

RODICA ȚEPEȘ

O COMITETUL PENTRU RE
LAȚII EXTERNE AL SENATU
LUI american a aprobat cu o 
mare majoritate propunerea de 
numire a lui Donald McHenry, 
în funcția de ambasador al Sta
telor Unite la Națiunile Unite.

® DEPUTĂȚII SPANIOLI au
aprobat acordurile semnate de 
Spania cu Vaticanul la 3 sep
tembrie a.c.

« AGENȚIA TANIUG infor
mează că în urma gravului 
accident feroviar ce a avut loc 
în noaptea de miercuri spre joi 
în apropiere de localitatea Sta- 
lac, din R. S. Serbia, și-au pier
dut viața 61 de persoane. Agen
ția precizează, totodată, că nu 
s-au încheiat acțiunile de dega
jare a victimelor.
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